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KONVENCIJA 
VNAUKEGANI, ILL 

O F I C i n t N I EAPISNIK ZBOROVANJA. ^ 

k Pota soja 16. septembra 1925. 
Predsednik otvori sejo ob osmi uri zjutrsj. 
Navzoči so vsi izvzemši br. bi. Vogricha, ki še ni dospel na 

konvencijo. 
Predsednik imenuje rediteljem brate Likovicha in Banicha. 
Brst Cifanich se pritoži, ker je bil naj prvi imenovan za redi-

telja. Predsednik mu pojasni, da je to delo na konvenciji, ki ga 
bodo morali tudi drugi delegatje vršiti. Br. Pečnik, ki je bil tudi 
reditelj prvi dan, pa pravi, da je ravno drugačnega mnenja, in da 
je rediteljstvo prav tako častno delo, kot vse drugo v zvezi s 
konvencijo. , 

Čitanje zapisnika tretje seje. 
Br. Stržaj, št. 326, predlaga, da se zadeva glede Savsa vrže 

iz zapisnika. ( ' 
Terčelj pntfipredlaga, d a ^ i j ostane v zapisniku k o l ^o. Pro 

tipredlog sprejet, da ostane v zapisniku. 
Br. J. Zavertnik pravi, da naj bo za vse enako. Ako se ene 

osebnosti vržejo iz zapisnika, naj se tudi vse druge. 
Br. Aleah pravi, da naj se vse priobči, kot je spisano zdaj 

zspisniku. 
Br. Kern argumentira, da je zapisnik preveč obširen, in da 

bi se ga moralo skrajšati. Saj ni treba vse podrobne govorice, 
ki nimajo posebnega pomena, beležiti v zapisnik. 

Br. John Spolarich poda popravek, da je bil navzoč včeraj na 
seji, v zapisniku pa je označen nenavzoč, 

Br. Novak izjavi, da za poimensko glasovanje ni treba da je 
predlog, ampak je zahtOva, ki postane veljavna, če eno četrtino 
navzočih podpira zahtevatelja. Se tako vpošteva. 

Br. Joe Prelesnik protestira, ker ni bil omenjen v zapisniku, 
da je predlagal br. Zgonika v konvenčni odbor. 

Br. Anton Tratnik predlaga, da se zapisnik sprejme s temi 
popravki* Sprejeto. 

Čitanje pisem in brzojavk: 
Pisma: Društvo Danica, št. 22, South Range, Mich.; dr. Na-

prej do Zmage, št. 419, Harwick, Pa.; dr. št. 426, Clairton, Pa.; dr. 
Napredni Slovenci, š t 235, Newburg, Kans.; dr. Studenček pod 
Skalo, št. 218, Clinton, Ind.; in od brata Joe Perhneta, člana dr. 
it. 65, Breezy Hill, Kans. 

Brzojavka. Dr. št. 883 iz Miami, Arizona, po Galichu, ki 
brzojavlja, da j e umrl član br. StarČevich. Predsednik pozove 
navzoče, da vstanejo s sedežev v znak sožalja. 

Pozdravni brsojavi; Dr. Iz Fairpoint, Ohio; dr. iz Gilbert, 
M km.; dr. š t 6, ia Clevelanda, Ohio; dr. š t 390, iz Calaosšta, 
Mich.; in Anton 2baš*ftk, predsednik J. S. K. J., Iz Pittsbufgha, 
Ps. 

Nujne zadeve: 
Odbor zs resolucije poroča, da je poslal sledečo brzojavko 8. 

D. Z., zborujoči v Clevelandu, Ohio: 
"Konvencija S. N. P. J. pozdravlja glavno zborovanje Slo-

venske Dobrodelne Zveze ia ji želi največje uspehe pri njenem 
delu." 

Br. Imbro Robich, št. 158, predlaga, da nesme nihče govoriti 
več kot dvakrat k enoisti reči. Predlog sprejet.. • 

Preide se na nadaljevanje poročjl odbora. 
Bolniški tajnik, br. Blas Novsk poroča: 

POROČILO TAJNIKA BOLNIŠKEGA ODDELKA. 
Cenjeni bratje: 

Iz poročil o stanju bolniškega sklada, ki so bila predložena se-
jam glavnega in gl. izvrševalnega odbora je razvidno stanje bol-
ni ikega sklada, kot tudi posameznih bolniških razredov. Vsled 
tega ae v tem poročilu ne bom izpuščal preveč v podrobnosti. Po-
ročati hočem le o splošnem prometu bolniškega sklada in razre-
dov v zadnjih štirih letih in pol. 

Prva polovica leta 1921 sicer ne spada v to poročilo, a ako 
hočem predočiti razliko prometa leta pred nastopom mojega služ-
bovanja kot bolniški tajnik, s sedanjim prometom, moram poseči 
nazaj do 1. januarja 1921. 
Prtfied dohodkiv In izdatkov bolniškega sklada za dobe od 

januarje 1921. do 30. junija 1925. | 
V 6. mesecih 
uključkom 
Irti—dne 

30. jun. 
81. d«. 

8DPZ 31. dec. 
30. Jua. 
81. dec. 

1W3 30. jun. 
81. dec. 

1*24 . 30. 
81. 

l»2fi ao. 

Današnja številka Praavtfe 
je povečana na enem, strani 
radi obširnega k on venčnega 
zapisnika onih sej, na katerih 
ao bila predložena poraBte «L 
odbornikov. * 

KONVENČNE VESTI 
Se nekaj o komunistični aferte) 

Glavni odbor se voli na kan-
venelji. Kandidirajo lahko tu-
di člani, ki niso delegatje/ 
druge vesti. 

1. 

jun. 
dec. 
jun. 

Itev. «1. 
zav. aa 
podporo 

2 0 9 1 7 
.21688 

4 2 2 « 
2 6 6 8 7 

. . . . 2 7 9 3 8 
3 0 1 1 2 
3 2 6 6 0 

. . . . . 3 4 6 1 3 
. 3 5 6 2 0 
3 6 3 0 1 

• •M»M<H**MM« 

DOHODKI 

redna m t*, 
f 1 4 3 , 7 7 2 . 2 6 

1 6 0 , 3 6 6 . 0 0 
8 0 , 2 1 4 . 6 4 

1 9 4 4 1 8 . 1 1 
2 0 4 , 3 1 6 . 1 2 
2 3 1 , 2 8 6 . 8 2 
2 3 9 , 1 4 6 . 7 6 

, 2 6 0 , 2 2 8 . 4 6 
2 9 4 , 8 2 4 . 0 0 
2 3 2 , 6 2 0 . 0 6 

8 2 , 0 4 7 , 3 9 1 . 1 7 

iiredna 

2 7 8 . 0 0 

7 , 8 6 0 . 0 0 

3 1 , 2 6 6 . 6 0 

8 8 9 4 7 8 . 0 0 

vrnjeno 
8 0 7 . 0 0 

0 9 8 . 6 0 

2 6 0 . 4 0 
1,016.61 
- 6 7 6 . 8 1 

. 1 7 2 . 0 0 
182.00 
2 0 7 . 0 0 
4 0 1 . 8 8 

8 8 , 7 7 8 . 7 1 

»kupeJ 
$ 1 4 M 3 9 . 2 6 

v 1 0 1 , 6 0 3 . 6 0 
3 0 , 2 1 4 . 6 4 

194,H 7 4 . 6 8 
2 0 6 , 8 3 2 . 7 3 
2 3 1 , 8 0 2 . 6 4 
2 3 9 , 6 1 7 . 7 6 
2 0 0 , 0 8 3 . 4 6 
3 0 2 , 8 8 1 . 0 0 
3 1 4 , 2 7 0 . 4 3 

8 2 , 0 9 0 , 6 4 6 . 8 8 

V i 
— Hn»»t I 

80. jun.) 
d«*- > 

JI, deCiJ 
l n* 80. jun . f 

81. 
1V23 3o. 

81. 
1W4 % 

81. 
JO. 

Kkupej 

IZDATKI 

d#r. J U901 
jun.) 
d « c . ( 1 2 3 9 5 
j u a . 7 6 3 7 
d * c . 7 7 0 S . . . . . . . 
jun. 

1 2 0 , 2 6 6 . 0 0 

1 6 8 , 6 4 1 . 6 0 
2 9 , 6 7 0 . 6 0 

2 2 2 , 8 4 9 . 6 0 
1 7 8 , 2 8 6 . 6 0 
2 2 7 , 4 4 0 . 0 0 
2 2 1 , 8 8 4 M 
2 8 6 , 6 4 4 . 0 0 
2 9 6 , 4 6 9 . 0 0 
3 7 0 , 1 8 6 . 6 0 

erlMWk 
8 2 2 . 6 8 4 . 2 6 

3 , 0 2 2 . 0 0 
6 4 4 . 0 4 

3 2 , 6 4 0 . 2 8 
4 , 4 2 2 . 6 4 

1 7 , 6 8 2 . 9 4 

6 / 4 1 2 . 0 0 

r,H<wi 8 2 , 1 1 2 , 0 2 8 . 3 2 3 * 7 , 1 6 4 . 1 0 

primanjkljaj 

2 7 , 9 7 4 . 9 2 

24.SOO.tS 

66,909.07 
f K W . 7 4 4 . f t 4 

v doM m j* torej bol »klad v ealoU tnlial »a 121,480.00. 
A k ° tej vsoti prištejemo v zsdnjem čsau vplačano izredno 

m*»*nino v znesku $39,378.00, dobimo vsoto 660,858.44. kolikor 
* 1 v tej dobi več bolniške podpore izplsčsne, kot so znašali 

prispevki za bolniški sklad. V prvi polovici lete 1922 in 1924 
p o j e m o višja izplačila kot uplačila, kar pa se je v drugi pola-
J*' leta več ali uianj poravnalo, tako da je skupni bolniški sklad 
•**etn leta 1924 izkazoval višjo bilanco kot začetkom leU 1921. 

P̂ vi polovici tekočega leta se pe je izredno veliko bolniške pod-
>JU "plačalo, kajti izplačila omenjenih 6 meaecev presegajo red-
* Prispevka za 1*7464.07, kar ne moremo pričakovati, da " 

- - (Dalje na 8. strani.) 

VVaukegan, IU. — K rabuki in 
osUvitvi podpredsednika Haf-
nerja na sedmi seji (17. s^ptai*-
bra) je treba dodati Še tole: Br. 
Hafner je sam direktno na kon-
venciji obdolžil br. Zajca, da ja 
Kil "izvoljen že v Chicagu 
predsednika konvencije. Nato je 
v dvorani nastal velik hrup. De-
legatje so protestirali proti 6b-
dolžitvi. Predsednik br. Z*jp jf* 
pozval br. Hafnerja, naj tafcoj 
dokaže vso korupcijo in gnilobo, 
o kateri je govoril prejšnji ve-
čer na komunističnem shodu. 
Hafner je ponovil svojo trditev, 
da je že v soboto slišal, da bo 
br. Zaje predsednik konvencije. 

Br. Zaje je nato zahteval, naj 
konvencija ponovno voli prad-
Hednika, da se dokaže, Če imfijo 
delegatje zaupanje vanj ali ae. 
Izročil je predsedništvo br. Gor-
acku, drugemu podp redsedhiku 
in zapustil oder. Vprašal je de« 
legate, če je kdo med njimi, ki 
ga je videl in slišal, da je on a-
gitiral za predsedništvo. " N e ! " 
je zsgrmelo v dvorani. 

Nato je konvencija na predlog 
br. Hrasta dala br„ Zajcu popol-
no zaupnico. Sledil je predlog, 
da se podpredsednik Hsfnar od-
stavi radi neutemeljena obdal-

RUDARJI NAJ 
P A Z I J O S A | 

Č A S O P I S J E 
Lažajive poročilo, katerega je U 
. dalo kapitalistično časopisje o 

rasstrelbl v Palrmontn, je mo-
ral popnuritl šele Federated 
Press. 

Chlcago. (F. P.) — Tretji te-
den prenrogarske stavke je pri 
koncu. Ns poljih mehkega pre-
moga so še vedno slabe razme-
re. kolikor se tiče obrstovsnja 
po unijskik jamah. Vloga kapi-
taiističnegs časopisja za prika-
zovanje teh razmer in o obstoju 
rudarske organizacije je pa za-

posebno na drugo delavstvo. 
Kapitalistični A s s o c i a t e d 

Press na poseben način poroča 
novice iz rudarskih krajev. Do-
sledno skrbi, da lepo pobarve 
vesti o atavki, in da ljudstvo be* 
re te vesti v taki luči, kot žele 
mogotci. 

Aaocliran tisk j e 17. marca t. 
1. poslal is Fairmonta, W. Va., 
po brzojavu veat po avetu, v ka-
teri je poročal, da je bilo več ru-
darjev ubitih pri rudniški eks-
ploziji. Vest je bila opiaana tako, 
da naj bi služila sa očrnenje or-
ganiziranih delavcev. Napisano 
je bilo, da se je eksplosijs pri-
petila v šaftu, ko se je rasstrelll 
dinamit in nitroglicerin s bom-
bo, ki je bila spuščena skozi rov 

površja rudnika. Pri tem jo 
Asociiran tisk firidjal, da je bila 
mejna neunijaka. Kako je hitro 
M M P 

vse kapitalistično časo-
pisje po prejemu te vesti! Kri-
čali. da cela rdeči, veliki napisi ! T ^ ^ ^ l m ^ Z gorosU.no ve* . 

.Največji ameriški tiak je na nje jednbte. Predlog je bil .pse- j f c j f c i ^ r j | j ,4 i r j l 

Hill bo predlagal 
o a p r i v v p r o n i D i o i j o 

Kongreenik Ia Marylaada pred 
loši v decembru resolucijo ss 
razveljavljanje 18. amend 

ta. 

Oolumbue, Neb. — Kongres 
nik John Philip Hill iz Marylan 
da je naznanil 17. septembra, ko 
je dospel sem na razstavo, da v 
prihodnjem decembru, čim se 
snida kongres, predloži resoluci-
jo sa rasveljavljenje osemnsj 
stega amendmenta ustave, ki se 
tiče prohiblcije« 

"Prohibicija je bila prelskuše-
na in dokazalo se je, da je po-
poten flssko. Cas je torej prišel, 
da se 18. amendment briše, če 
že na sa druao, na vsM-iato, da 
ne bo delal sramote zvezni u-
atavi." 

Koaveaoija IIHiolrfta 
rialavtka ftteraalja 

Načrt sa unljoniairanje bančnih 
uradnikov. Resolucije radikal-
nih delegatov pokopane bres 

nje jednbte. Predlog js bil spre-
jat z veliko veČino. 

^Komunistična afera Je. vzela 
skoraj pol dneva. 

Na osmi seji se je nadaljeva-
la razprava o pravilih. Točka 
glede Števila delegatov na pri-
hodnji konvenciji ostane pri sta-
rem, izpremenjena pa je tOčka 
glede mesecs, v katerem se vrše 
konvencije. Prihodnja konvenci-
ja se vrši meseca maja. 

Konvencija je tudi.' sklenile, 
ds se glsvni odbor voli na kon-
venciji in ne več s splošnim gls-
aovanjem. Za ta predlog je bilo 
oddanih 278 glasov. 

Sprejet je bil tudi predlog, da 
za gl. odbornike lahko kandidira-
jo tudi člani, ki niso na konven-
ciji. 

V nedeljo 20. septembra se vr-
ši v konvenčni dvorani veliki 
javni delavski shod, na katerem 
bo govoril Eugene V. Debs. Zve-
čer se ps vrši predstava Gorki-
Jevega "Na dnu", katero prire-
di slovenski socialistični klub 
št. 45. 

AagHJa Ja proti 
razoroiaaja Evrope 

To je pokszsl sngleškl delegat 
na zasedsaji^ lige naredaar V 
Ženevi. 

Ženeva, 18. sept. — Blr Cecil 
Hurst, sngleškl delegst na zbo-
rovanju lige narodov, je včeraj 
podrl iluzije onih delegacij, ki 
ogrevajo za evropsko razoroži' 
tveno konferenco pod avspicijs 
mi lige nsrodov v prihodnjem 
letu. Hurst j e dejal, da Evropa 
še ni pripravljene ns razorožitev 
In liga bi se zdaj še samo blami 
rela z vaako tako konferenco. 

ki je bila absolutno brez podla-
ge. Rdlnl namen vesti Je bil po-
kazati unljske rudsrje kot mo-
rilce neunijskih ljudi. Naslad 
nje dni po dotični objsvl nI A-
socilran tisk izdsl nobenegs gla-
su vsč o namišljenem dogodku. 
Zvezni rudniški ursd tudi ni i-
mel nsjmsnjšegs poročila o 
sllčnt eksploziji. Držsvnl rudni-
ški department v West Virgini« 
ji ni do (26. svgusts mogel po-
dati najmanjšega poročila, da |a 
je v tamošnjih krajih res .pri-
petil* kaka sllčns eksplozija, po-
vzročena z bombo. Eksplozija, ki 
Je res bila v Fairmontu, pa se jo 
pripetila iz vzrokov, od katerih 
se je porota izjsvils, da so Ji 
neznani. V poročilu porote tudi 
nI nič rečenegs o kskl bombi. 

List Dst|y News v Greensbo-
ro, N. C., ki je nsročnik Asoci-
iranega tiska, Je priobčH dne 7. 
septembre poročile o dognanjih 
porote. Vest ni prišls od ImO-
novsnegs tlsks, temveč od za-
sebnegs državIjans v Greenabo-
ru, ki Je izbral dejstvs in sesta-
vil poročilo. Tsko je dotični list 
prscej dobro razgalil pošetje A-
sociirsnegs tlsks z vestmi, ka-
tere prireje tsko, ds so proti de-
lavstvu. 

Držsvljsn iz Greensbors vpra-
šuje, sli je mogoče kje nsjtl še 
bolj brezskrbno in kriminslno 
nemarnost, kot jo uganja Aaocl-
iran tisk. Nsjbrž Je 'nemsrnoet* 
še prem II izraz xs početje z vest-
mi, kskor Jih zsdnje čsse prire-
ja Associsted press zlasti o stav-
ki rudarjev. 

IJoyd 

Fašisti aretirali ste kemankito% 
Florenca. Italija, l i . sept. —-

Tuksjšnjs polici j s Je aretirslh 
okrog sto komunistov, ki so ob 
toženi, da so orgsnizirall sploš 
no vstajo proti fašistom. Med s-
retirsnimi je tudi več žensk. A 
retirsnei so v velikem štr-vil -
člani mladinske komunističn' črt 
organizacije. Policija zdaj stika .sa to, ds se podržavljene i 
za orožjem, ki so ga baje pri- P ^ lastnikom po sedanji 
pravili. 

George zs aaeljofiallzlra* 
nje zemlje. 

Uindon, 18. aept. — Moyd 
Ger>rge, prejšnji ^remijer, Je te 
dni otvoril kampanjo zs nacijo-
naliziranje zemlje. H to kampa-
njo upe Uoyd George zopet pri-
ti h krmilu vlade na čelu libe-
ralne strank«. Njegov nečrt Je, 
da država prevzame vsa velepo-
aestva v Angliji, razdeli zemljo 
v manjše kmetije In s tem reši 
vprašanje prehrane in brezpo-
selnosti. Izjavil je takoj, da na-

ni socialiatičen, kajti on ja 
ilja 

( hampalgn, III. — V četrtek 
je bilo na dnevnem redu konven-
cije Iltlnoiake delavske federaci-
je vprašanje organisiranja 
bančnih uslužbencev. Duan 
Bwlft, zastopnik Zveze bančnih 
klerkov v Chlcagu, je apeliral, 
da delavske organizacije pritis-
nejo na banke, v katerih imajo 
nalošan denar, da ae uslužben-
cem dotičnlh bank nd sme kra-
titi pravica organiziranja; ako 
gospodarji zavoda Ignorirajo 
pritisk, naj unija vzamejo svoj 
denar in ga naloše v taki banki, 

naklonjena organizaciji 
8wlft je poročal, da so razme-

re v večini bančnih zavodov na-
ravnost neznosne. Povprečna 
mesečna plača klerkov ne prese-
ga $100 in delstl morajo po 60 
do 70 ur v tedau. Člkašks unija 
bančnih klerkov Ima člane v de-
setih bankah In sdsj Je v teku 
gibanje sa ustanovitev medna-
rodne unije bančnih uslušben-
cev. Vseh članov v Ameriki je 
2600. • Ameriška delavska fsde-
racijs je obljubila dati čarter 
kakor hitro članstvo naraste na 
6000. 

Radikalni manjšina, ki ne 
šteje pol ducata glasov, je pred-
ložila resolucija za ustanovitev 
delavska stranke, amalgamira-
nje unij po Industrijsh, prizna-
nja sovjetske vlade itd. Vss te 
reeoluclje so bile odklonjene 
brez debate dokaz, da Je kon-
servstivna večina sbsolutno v 
sedlu. 

Vsegs skupsj Js bilo predlo-
ženih ft6 resolucij {"veČina Je bi-
la ssvrženih. * 

Afera glede d rta v ne unlverse 
Urbani, katero Je spravil ns 

dnevni red delegat VVrlght Iz 
Chlcsga, Je bila končsna ugod-
no za prizadete kroge. Wrlght 
Je obtožil vodstvo univerze* ds 
dopuščs pijančevanje in druge 
nespodobnosti med dijaki In di-
jakinjami. Konvencija Je posla-
la posebno deputscijo na vseu-
čilišče, ds se prepriča o stvsri. 
DeputsciJa ae je vrnila z Izjavo, 
da Je VVrightove obtožba popol-
noma neutemeljena. 

Prihodnja konvencije sa vrši 
gtrastorju. F.sat Rt. Louis, ki 

je vroče tekmoval za to čast, J« 
Izgubil bitko. ' 

V I H A R PRO- ; 
TESTA PROTI 

K E L L 0 6 G 8 
Itorah žigaaa odlok, du Saklul-

vola ne ame v Ameriko. Unija 
aa civilne avobodščlne prote-
stira. Saklatvala pravi, da je 
Kellogg lašnlk In lakaj angle-
šklh torijev« 

New York, N. Y. — Unija sa 
ameriške civilne svobodščine je 
v četrtek poslala državnemu taj-
niku Kelldggu protestno brso-
javko radi sabranitve vstopa an-
gleškemu komunističnemu pc^ 
alancu Saklatvali na ameriška 

b Tok I je v ISeriin v 60 arsk po 
* raku. 

Berlin, 18. aept. — Js|ainski 
letal" Abe je včeraj prispel lz 
Tokija v Berlin V šestdesetih U-
rsh. l/etel Je preko Mandžurije, 
Blbirije ln Kusije. V Berlinu je 
bN navdušeno sprejet. 

Hovjetl isllall pošlaiae. 
Moskva, 17, aept. — S 1. ok-

tobrom se poštna pristojbina sa 
ki gredo v inoaemstvo, 

ns 14 kopejk na 20 g, Zdaj 
20 kopejk. 

VVsshlngtan, D. C. — Odlok 
držsvnega tajnika Kellogga, da 
angleški komunistični poslanao 
Sspurjl Saklatvala ne sme priti 
v Združene države kot delegat 
Velike Britanije na konferenel 
in ter parlamentarne unija v Wa-
shingtonu, je issval veliko furl« 
Jo v glavnem mestu in po A m * 
riki sploh. 

Senator Borah, predsednik se-
natnega odseka sa sunanje sa-
deve, je v Četrtek ponovno kriti-
ziral Kelloggov odlok. Isjavll ja, 
du spravi afero pred kongres In 
on sam bo v senatu naatoptt 
proti administraciji stare garda« 
ki se je še enkrat blamlrala s 
Ksrolyijevo afero. 

Borah Ja dejal, da mora kon-
nekaj storiti, da admini-

stracija ne bo samolastno nasto-
p a j v takih slučajih. Amerika 
ima makone, ki Jo ščitijo p r o j 
zlorabi svoboda govora. 

Kellogg Js storil salo na- i 
Nn korak, ki nikakor ne pii> 

stoja vMM demokratične ropa-
bilka, l i t M a m o postave, Id nas 
dovolj čuvajo. Ako bi Saklatva-
la prelomil te postav^ je lahko > 
aretiran; če bi hojskal Američa-
ne na sločlne, Js lahlp saprt," 
js dejal Borah. 

Borah Je prejel kablogram od 
Saklatvale, ki sporoča, da ja 
Ksllbgg nspsAno citiral njegov: 
govor. 

Kellogg se trdovratno Ur*i 
svojega sklepa ln pravi, da ima 
na podlagi naasljsniškega zako-
na pravico zabrpniti prihod v A 
msrlko vaškemu tujcu, ki Je "ne-
varen radikalec", Ako se med 
delegati, Ifl pridsjo na madpar-
Ismsntno konferenco, pojavi ša 
kateri tok radikalec, bo takoj 
deportiran. Kellogg pravi dalja, 
da Je naredil tosadevnl sakiju-
ček v sporazumu s predsedni-
kom Coolidgem in predsednik sa 
popolnoma strinja s odlokom. 

i, 18. sept. — lapurjl 
Saklatvala, indijski poslanas t , 
angleškem parlamentu, katera* 
mu Je amerlšks vlsda sabranila 
vstop v Združens državs kot d^ 
legatu med|isrlamentarne kon-
ference, je včeraj Isjavll: "Ca 
pridem v Ameriky, lahko doka« 
ž*m državnemu tajniku Kallog-
gu v desetih minutah, da je laš-
nlk In srsmotllec," 

Haklat vala je dslje dajal, da 
pojde vseeno v Ameriko, In ša 
ns noben način ne dobi vstopa* 
fMiJde v Kanado, 

"Kellogg je s svojim odlokom * 
j * »kazal, da je zvesti lakaj aiV; 
gleSklh torijev In Imperijall-
stov," Je nadalje rekel Saklat-
vala. "Toriji nimajo oblaeU, ds 
b| ml zabranlll oditi od tukaj, 
t«daj Je šel Kallogg zanje po ko-
stanj v žrjavieo. Jas na verja-
mem, da so vsi Američani Kei-
loggi, zato počakam na odsiv 
Javnega mnenja v Ameriki. Kel-
logg Je napačno citiral moj govor 
In zavil moje Uaede samo sala, 
da Je našel vzrok (»roti meni, ker 
sovraži komuniste." 

Konservativni krogi angleška 
vleda al veeelje msnejo roka 
vsled akeije ameriškega drftav-
nega tajnika napram komand 
stičnemu poalencu HakletvaH. , 
Val raakeljonarni I leti 
Jo odlok Kellogga. 
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da s m o na strokovna in gospodarska — ima svojo zašli 
potu t boljši gospodarski sistem in da se 
vedto hitreje bližamo, in tako jim ima tudi 
kovna organizacija 0 temni dvoma. (Dalje prihodnjič.) 
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0 . — V osl i s e -
šel bi ni je preminul sobrst John 
Volk. člen driitvm ' I H g t a v " ' V . 
48. Dne g. ****** je levil «*• 
be, pri dem ur j e ob eni Ml pet-
najst minut popoldne i M ra 
tukajšnje * tovarno Čelumbia 
CVgiieel Ca \ Wolf Creeku. Po-

bra ob štirih popoldne civilno. 

Data« V OUSPMJ« S. »r. ( f e s . Sl-Sl) 
S n s )•( Um dnrrom pet«k|s 

m erfevl lUt 

D R U Ž A B N I POMEN DELAVSKIH STROKOVNIH 
ORGANIZACIJ. 

I I 

i o s i b m v 
M M e tetiko 
uokoinim ao-

|Pokojni br. Velk je bil 
tudi član tukajšnjega klube J. 
a i t . 282 in pevskega odseka. 
Slednji je pokojnika sape* šalo-
stinko pred hišo žaketi in potem 
A A n n jh aLi « ' 
se na groou. 

Pokojni John Volk zapušča 
to dve sestričai ter mater In se-
stro v stari domovini, kolikor je 
meni snanega. 

Tukajšnje pokojnikove se-
strlčne so hotele Imeti cerkven 

C . p o f i ^ T m i o v t e « , M a j I M N * « * * : « » g l * ? 
so živeli povsod posamezniki, kjer se j e kapitalizem pričelL ^ ^ d o £ a 

razvijati, ki so Čutili z delovnim ljudstvom in so prav do-CT ^ 
bro razumeli zla, ki jih prinaša kapitalistični način pro-
izvodnje. Ti posamezniki so večkrat dvignili svoj glas v 
interesu delsvstvs in proti brezmejnemu izkoriščanju 
delavcev. Ampak ti glasovi so ostali glas vpliočega v pu-
ščavi. Komaj so zagovorniki človeških pravic umolknili, 
takoj so se oglasili izkorisčevaki att pa broaarčni zago-
vorniki kapitalizma in 00 izjavili, da najmanje skrajšanje 
delovnih ur stavi v nevarnost obstoj industrije, ker ome-
juje dobiček tovarnarjev in podjetnikov, ki ga potre-
bujejo, da ga zopet nalože v industrijskih podjetjih. In 
ti glasovi so zmagali 

Ampak z razvojem kapitalizma se je prikazal še en 
pojav, ki je posebno vzbujal etrah pri vladarjih v Evropi. 
Kapitalistično izkoriščanje > tako spodjedalo in uniče-
valo zdravje delavekega razreda, da so v evropejskih 
državah, v katerih je militarizem "španciraT na prvem 
mestu, se pričeli bati, <fa ne bodo dobili več toliko voja-
ških novincev, kot jih potrebujejo. To je bil vzrok, da so 
v Angliji, v kateri je kapitalizem že dobro pognal svoje 
korenike, uvedli deseturni delavnik. Karel Marka, oče 
znanstvenega sodatizma, jo imenoval uvedbo deset»rn«g* 
delavnika svoječasno največjo izpremembo na gospodar-
skem polju v tek« ene genergeije. 

Za delavee je bil to prst, ki jih je učil, kje jo trebs 
pričeti, ako si hočejo zboljšati svoj živi jonski položaj: 
izvojevati skrajšani delavnik, več mezde iif več časa za 
svojo isobrazbot Ampak kako is naj to doseže? Naučili 
so se, da en sam delavec ničesar ne opravi, da je podo-
ben kaplji na veji, katero otrese prvi rahfi vetrič, ki za 
rnajo vejo. Torej kaj, ako posamezen delavec ničesar 
ne opravit Združiti se je treba in zahtevati. Tako so 
nastala v Evropi prva delavska izobraževalna napredna 
društva, iz katerih so se razvile najprvo delavske strokov-
nrorganizacije stare šole in kasnejše moderno Industrij-
ske organizacije. Ameriški delavci so pričeli tudi zgodaj 
organizirati, ko se je pričel razvijati kapitalizem." Naj? 
prvo vidimo stanovske organizacije, sa njimi Narodno 
strokovno unijo, nato Viteze d^la, nakar dedi Ameriška 
delavska federacija, poleg teh se pa razvijajo Še druge 
delavske strokovne organizacijo, ki ao sicer samogtajne, 
kadar pa zahteva položaj, so pa solidarne z drugimi de-
lavskimi strokovnimi organizacijami. 

Ko so se ustanovile delavske štrokotne organizacije 
je bil uetvarjea protiutež proti brezmejnemu kapitattetiČ- r J j V ^ ^ 
nemu izkoriščanju. In U protiutež je velike vredna*! j t e 
človeško družbo. KapitsMzem ima uničevalno lastno** »0ne<JajJm društvom kakor posa" 
Ako bi tega protluteia ne bi bilo, bi kapitalizem traj- meznim članom, ki s e n a s pose-
no povečeval svojo uničevalno lastnost, razdiral bi k i po- tali dne as. avgusta t. L, ko je 
diral, kakor silen vrtinčaati orkan, ki drvi č « p lan. Ba ^ l ^ p j J ^ P ^ ^ 
kapitalizem ni razvil svoje uničevalne lastnosti do le me- Jufovdlm' se pT tuJS m!šVma 
je. gre velika zasluga delavskim strokovnim orggnfeaci- glavnemu podpredsedniku br. 
jam, ki so se postavile njemu nasproti, da ai ustvaril ns 
miljons in miljone beračev brez volje in cilja, k i udano 
čakajo, kdaj jih smrt reši trpljenja na tem sveta 

fn dokler postojl kapitalistični gospodarski sistem, 
so strokovne organizacije potrebne. Ako bi čakal! toliko 
časa, ds saj veČina ljudi postane tako pametna, da izvoli 
zakonodaje*, da naprsvijo konec kapitalistični samopaš-
nosil, tedaj bi kapitalizem razvil tako svoje zle lastnosti, 
da bi bil vsak odpor proti njemu zastonj. 

Delavskim strokovnim organizacijam po vsem svetu 

pa l e dve 
Zbor je pd prav dobro. U tako 
naprej m boste delali čast tu-
kajšnji slovenski Ha-
' A . -f i- i^Jj t.,1,- jt - » I U HI "J»ti Jtf (irai l tlHOjnnji IrcllinHI 
jtK>r to je nflkahdMsD skor 
A i je M J b m l a i l s m n k Ta- tiče jednote ali 
4i k to t ekvašev, kt aeatoji k parkQm^tqv| 
• • n deklet, ja sm-
raJ na lel jo poslušalcev večkrat 
aaigrati. 

Lepo j I Mto slttatl sto Venske 

deljenega Nokomiae, take da je 
bilo drugih skoro več kakor do-
mačih. 
I Vroče je kflo bolj kot kdaj sa 
ta čas, in tako j e marsikdo iee-
stal. Prihodnjič, ako ne b o tpko 
vroče, jih bo morda kaf več. — 
Eden navzočih. 

vfl eerkven pogreb, a župnik ee 
j e izrazil, da en pokojnega ne 
pokoplje, kajti sam ss ja rajni 
krasfi napram župnika, da oa ne 
ssara a i imeti e cerkvijo. Za to 
dam tukajšnjemu župnika tudi 
kredit, da se ne vtika t ja , kjer 
ve, da bi bilo preti volji pekpj-
nUm. Mapravil aa j bi s vsakim 

htkor 'jjjhl̂ jn Ĵjlf 
defel k jam. Tu je nmmreš že pre-
soj Slovencev amrlo, U so se k -
razili, da koče jo biti pokopa al 
sivino, pa ae njtfk Želja ni kpet-
nik, ker nka bili njih aorodniki 
sata 

Revno pri tem pogreba se je 
kkasalo, da j e te reealcs- Zato 
pa bratje in sestre pri draštvn 
"Triglav", si usojsm priporoča-
ti, da bi vsak napravil piemeno 
izjavo, katero aaj M zapečatil v 
posebne kuverto in bi naj j e dal 
tajniku društva. V njo naj M 

Samomor 
Ikega poli nega ravnatelja. — V 
stanovanju poštnega nadupravi-
telja na Sušaku, g. Lunačka, se 
je odigral te dni senzaeijonalen 
dogodek. K LeneČku je prišel is 
Zagreba pomočnik direktorja vaak zapisal, kako teli biti po- J P V 

• ah civilno, # 5 ' ***** brsojava 6 jure Filko-
društvo kakor rVlš, tSS),ge presO« da M se smel tem ne bo knelo društva, kakor 

tudi se sorodniki, nobenega ne-
potrebnega dela. i r a t j e is se-
stre, storite svojo tažnost, da 
ns bo prišlo do takih isrssov, 
kakor j e bilo ss pok. Johnom 
Volkom. Tu ste vidtfi, kako je, 
ko kdo morje. Pokojnik je bil 
dobra duša v življenju, dobrodo-
šel povsod. Bi| je ne stanovanju 
pri drutiai. katera pa ai marala 
njegovega trupla, ko j e izvede-
la, da ne bo pokopane cerkveno 
Hoteli niso več pokojttka pod 
streho. Zato j e vzel truplo mrt-

sobrata naš be. tajnik 
lepo se ssk valju jem 

vsem. kateri ste popolnoma 
brespiačno vosiji na pogrebu 
in vsem, kateri ste položili sve-
še cvetMee na pekejnfkpve kr 
sto. Hvala vsem, kateri ste iska-

mu pokojniku Franku Volku pa 
tx>di lahka ameriška gruda. — 
JeM Jankovich, Član društva 
It. 4S. 

veza sel 
Prav 

Andreja Vldricku se taaljiv go-
vor. Najlepša hvala pa društva 
š t SS8 v Wkite Vefkgju, Pa , 
katero se je udeleMo korpora-
tivno in v polnem številu a svo-
jimi društvenimi saetavami. 

Bratski posdrav od društva 
Bratoljub š t 7 S. N. P. J. 
Mike Baleh. tajnik. 

Rpringfleld, Itt. — Edino kul-
turne društvo v tukajšnji na-

glijproosj zaslugo, da reakcijonarji ne morejo več vpo-
•taviti na pr. carskega režima v Rusiji. Strokoyno orga- bra koncert s proslavo t^etnl-
nizirsno delavstvo bi se uprlo proti takim poizkusom in ce obe tanka. 1 
to je dobro znano kapltalist&nim hrezobzimoASHk 1i cerU je pred« 

Po dokaze ps nI treba hodiU v Evropo. Tisti, ki de- f™^ 1 J ^ 2 i H ' 
la jo že trideset Wt v industriji, naj se ksr spomnijo nazaj S r S u g l T i b l s T u d e l ^ t e ^ 
pod kakšnimi pogoji so delali v industriji. !n če t o Store, prireditve več zunanjih pevskih 
bodo priznal!, da se je veliko spremenilo In da ima de l sv - druitev. ki pe radi slabih delav-
ska strokovna organizacija p r e c e j zaslug sa to iapre-

^ r v o Jp nastopil 
ia js sapsl "Posdrav" in " N i 

meniha! 
Vsaka delivska strokovna organizacija — 

•L 

precej bogat 
tbor Naprej 

je rekel da je 
prišlo okrog 290 delegatov m 
delegatk j "is Zdrušenlk drža* ' 
v Waukegan z namenom, da "na-
pravimo še boljši red kot je bH 
preje." 

Ne vem, ali ae 

Zelo vaZho v socialističnem 

SOBOTA, 10. 81PTEMBRA. ^ 

Kuharice pravijo, da je ba 
navadni poper. Drugi pa, ki ve. 
do več kakor krompir peč, p r a . 
vijo, da aa Mika kodi hladit {xxl 
pipo, odkar šepet sije sobice po 
Narodnem domu. T*»tji domne-
vajo, da je bil fcarkometov po-
psr. Nej be kar hefc, kiepec ali 
mbka, fakt je, da je Kocinar od 

a premična kon-
vspci ja tisoč in eksplozij, 

iha, ki je doeleden, potrjiei-
Ijiv in epresen, bo počaluu do 
nedelja Ako ga do tega časa ne 
mine, ne ve nihče, kaj naredi. 
Eno je gotovo kakor papeževa 

>n m I . P J • 1 
Po koncertu je bH ples in pro-

ats zabava. Udeležba sa tako 
prireditev af odgovarjala Mno-
go rojakov se j e udeležile k so-
seditjih naselbin, in celo iz od̂ r 

ju je kulturno delo. Te ee g ^ . toče ne bo naredil, ker1™ 
e pokazalo v * * * * * # * * J f T & t f l v Čmo šola 

ki prireditvi, ko je elektri-
zmanjkalo olja in ko SQ slavni 

tje v temi čakali, da se 
igne zastor. Prosvetnemu 0 ^ 

jseku gre zasluga, da je zbral 
jmed delegati zadosti kulturnih 
Gorenjcev, ki so bili zmožni za-
bavati občinstvo za čaea čaka-
nja. Največja zaaluga pa f * e 
predsedniku prosvetnega 
Jta, sodrugu JoŠkotu Ovnu. 

Splošna ielja je, da Jbško ta-
ko j zbere vaa dobra grla in nas 
tudi danes zvečer tako zabava, 
seveda s pogojem, da ni treba 

učit* Dokmjcev, če hoče ka-
pristopitl T o n venčnemu ~ 

Pevskemu Zboru, ki nsstops pod 
avspicijami sjavne konvencije 
slavne Slovenske narodne pod-

Novem Sadu je prtjavtta policiji, f 
da je lz tresora direkcije na ^u-
den način izginilo 29,000 dinar-
jev. Ključavnica tresorja je bi-
Ia poškodovana in so -bili vsled 
tatvine osumljeni tisti, katerih 
dolžnost i e bila, da pazijo na tre-
sor. V t^cu preiskave 

je bil are-
tiran Sftjepan Luktč, sluga di-
rekcije, v Česar stanovanju so 
naŠH več tisoč dinarjev, o kate-
rih ne more podati pojasnila. Po-
licija domneva, ds Luktč ni sam 
Izvršil tstvipe. 

pri njem nekoliko odpošiti. Ned-
apravitelj mu je odkasal poseb-
no sobo. K f pe naslednje ^jutro 
gost ni prišel iz sobe, ki je bila 
ed znotraj zaklenjena, je nadu-
pravitelj poslal po ključavničar-
ja. FUfcoviče so našli v sobi nesa-

Uradni zdravnik mu 
ja nudil prvo pomoč. Z brzovla-
kom so ga peljali v Zagreb ven-
dar je mož aa prtu biku Ogulina 
umrl- Po zdravniški izjavi ae j e 
frlkoviš, ki ja bil baje . živčno 
bolan sesfcnpil z lizolom. 

o r w a v iiliuici ira uoorrni* — 
Na Doberni se je pri odstranje-
vanju zemeljskih pisati utrgala 
zemlja in poikule enega delavca 
do vratu, eno delavko pa docela 
zasula. Ns pomoč js hitro pri-
skočilo okoli 30 mol, ki so zadr-
žali kos hriba, težečega v niiavo, 
drugI pa so odkopavali zemljo in 
slednjič oba ponesrečenca rešiti. 
Ko sta bila obs, delavec ln delav-
ka, ki sta odšla sTaAkimi poškod-
bami, rešena, so mošje popustili 
in več sto kubičnih metrov prsti 
se je zrušilo v dolino. 

Vinarska H M M f e M k H 

Kbora. ki Je bila 
J se je i »smsnf la t enolet-

no. 

Usmrtitev 
sMrvMa. Dne M . avgusta je 
bil v Stlpu usmrčen mm/Sš ko-
mitskegs vojvode Stojana Miše-
vlča, Ciro GHgorovIč Keleš, in 
sicer ravno tam, kjer je kvršll 
svoj zločin. Justiflkaciji so pri-
sostvovali le uradniki, dočkn je 
bilo od ostalega občinstva navzo-
čih le nekaj oseb. MorNee ao pri-
peljali s avtomobilom v sprem-
stvu orožnikov. Med vožnjo ao 
ss mu od strahu ves čas tresla 
kolena. Po prečftanju smrtne 
obsodbe pe je vprašal svečenik, 
ali obžaluje svoje dejanje. Keleš 
je s krepkim glasom odgovoril: 
"Ne P* Nato je mirno stopil v iz-
kopano jamo ia si tudi ni pustil 
savepsti oči. Štirje streli orošoi-
kov so napravili konec n j * o v e -
mu šivijoaju. * 

skem narodnem domu v slavnem 
mestu Waukeganu v slavni dr-
žavi Illinois v slavnih Junajted 
Šteta ut Amerika. — Drugi re-
porter. 

• s • 

Mika V^r 
Mr. Miha Kocinar, ki te dni 

oprezno stopica po Waukeganu 
— kakor da nosi jajca v Karlo-
vee — je imel včeraj malo smo-
le, ki pa bo jutri večja in poju-
trišnjem še večja. Shucks! Ni-
hče ne ve kako je to prišlo, 
prišlo je. je nekaj 

kuharice in lepe natakarice. Ker 
ee Mika v bdenju in spanju pre-
dobro zaveda prevažne misije, 
katero si je naložil, je tudi 
spodnjih prostorih držal eno ro-
ko na žepu, drugo pn.v žepu. Ker 
pa j e Bog dal Mihatu samo dve 
roki, je bil brez nosne straže. 
Tedaj ga je nekaj udarilo po no-
su s tako silo, ^a je šlo v nos. 

MIha Kocinar dela le načrte 
featfsaP. 

• • * 
ee premiče. 

Nekoč so vse ceste vodile v 
Rim, kjer je bil sedež lige kr-
ščanskih narodov. Danes vodijo 
oeete v Ženevo, kjer zboruje li-

krščanskik in aekfščanskih 
narodov. , 

ln vse to ni še nič — 
čikaške ceste danes vodi-

j o v Waukegan. 
' • • • \ 

Kje ae arca dek^tov1* 
V kon venčnem zapisniku je 

omenjpna neka delegatinja, ki 
j e rekla, ds ji ie bilo strašno hu-
de pri srcu, ko je bil sprejet njej 
zopern predlog. 

Vso moč tiklegatinjam! One 
ne gledajo, v plesni v zakonik, če 
je peetavno ali nepostavno... 
One lutijo. Zeneko srce so prava 
pravila. 

m 0 « 

Pravile, ki ee "bullet-proor. 
Cenjeni K. T. B.l Ako greš na 

konvencijo, povej delegatom, 
naj sprejmejo taka pravila, da 
bo vaak član,- ki misli oboieti, 
zdrav pri tUti priči, ko jih pre-
čita. Pri na£em društvu bo kma-
lu več bolnikov kot je članov. 

vil" v spodnjih prostorih Na- ^ f 8 r a e n t " e z " i U u d o d n a ' 
rodnega doma, kjeTkral jujejo ** P°vl4a d o nhb* ~ 
C ^ T i ^ i« i ™ » i l ^ ^ i S v Z garantiram vam svojo plesa to svojo plešasto 

glavo, da bo jednota kar najsi-
jajnejše napredovala na bolni-
kih. — Cibrov Jaka št. 2 iz Ohij-
ake doline. 

n i" 1 • « 0 

Pertinentna vprašanja. 
• Kje bo prihodnja konvencija? 

(Ne pozabite na bodočnost!) 
K. T. B. 

RADA BI IZVEDELA 
kje se nahaja prijateljica Tere-
zija IndUhar, doma k Dala pri 
fari Tržišče na Dolenjskem. V 
Ameriko j e prišla leta 1S£1, ne-
kam v Pennsylvanio. Ako bode 
čitala ta oglas, naj se prijavi 
pismeno na naslov; Agnes Vtvo-
da (prejšno ime Agnes Hribar) 
928 N. Arnolda A ve., Indianapo-
lis Ind. (Adv.) 

š e U k a M a v * A C i n r a j i « i m r r o i f w i 

DA SKUHAŠ 
V O , P I S I 1 

P O B R O PI-
P O N A S E 

P M M J K T B . N 
: seleči ilad. taislj. alsčkor 

k vM drog« potrebMin«. takuiltt 
k M prsprMs jta, dS je ŠMSS pri >M, 

a vedno Is ee&oUši k sajee-kuhani 
sej i . 

Grocerijstn, slsdčitarjeei to f pro-
dsjalae Šelesnioe dame srim«m> po-
pust pri rečjtk naročlUh. PtSt« p« 
informacij« dat 

F R ^ N K O G L A R , 

Vprašajte soseda 

vslsd strele. Ob priliki 
zadaje nevikU je na Teharjlh 
pri Celju ndarik strela v Simen-

ki je bU takoj ves v 
In je s inventarjem 

de tal. 

C e j e že Ml v z t e z l aH sfižsl od Ksspsr 
State B a n k e , in n j e g o v o d g o v o r bo: 
" d a . " 

V tej banki Ima ve&ta nnžegs sloves-
skaga naroda svoje hranilne vloge, 
posojila na kupčije aH za zgradbo 
svojih domov, 

knpUene nafte prve Mpoteke sli hipo-
tečne bonde, 

posojajo proti ognja varne predale, 
požllja denar v Jugoslavijo ali Iraps-

listke s nažim posredovs-

Vli , ksteri so se obrnili ns nas kodisi 
V kateremkoli bančnem posla, tividHi 
so aspožaoeti in uvideli jih bodele 
tudi VL ^ _ 4 W 

KSSPSB SSEIICAN 
STATE BANK 

1M0 H M UumI A » « , r — l » 

BASCNA TRDNJAVA JUGOSLOVANOV V AMERIKI 



. ; T • 1 • f fv. 

SOBOTA. 

v. J * • 

Osma r i t h a fctmtdfrM.P. J . v W a v k e g a i m , III. 

(Nadaljevanje • 1. strani.) 
Mjrije v tekočih 6 mesecih s obstoječo redno mesečnino. V tem 

J7seveds prizadeti le višji i t o e d i , za katere je vsled tega razfei-
w n a naklada. 

S 1. januarjem 1924 je bila uveljavljena odredba, da se mo-
rajo f>osaineMii bolniški razjedi vzdrževati vsak sam zase. Vsled 
tega je bilo potrebno tudi knjigovodstvo v tem amislu spremeniti, 
^ o , da imamo ves promet posameznih bolniških razredov ločeno 
uknjiženo. Ta preureditev je delo nekoliko povečala, a je pripo-
ročljivo, da se ta način vodstva ohrani, Čeprav se spremeni do-
ločbe glede vzdrževanja, ker podaje ta način jasni pregled o sta-
nju posameznih razredov, kar je potrebno, če ne za drugo, za bodo-
če uravnavanje plačilne lestvice. 

Pregled bolniškega sklada razdeljeno po razredih od 1. ja 
nuarja 1924 do 80. junija 1925. 

»1 RAZRED 
v» ttkUuM" 

povprvtno 
i t* vilo 

1104. 30. jun. 
31. d*c. 

1925 30. jun. , 
Vrnjen« p o d ^ 

Skupaj 

V 
1924. 30. jun. 

31. dec. 
1925. 30. jun. 
Vrnjena podp. 

Skupaj 

124 JO. jun. 
_ 31. da«. 

14186 
15482 
14P09 

dohodki 

I 69,677.00 
66,084.40 
62,619.20 

JVT.60 

11384 
13306 
18018 

6010 
718C 
6988 

..$187,328.10 
83 RAZRED 

8101,510.16 
116,766.30 
113,265.30 

263.88 
•8830,794.63 

88 RAZRED 
8 81,782.26 

93,606.50 

bolnttka 
p^por« 

8 86349.00 
67,124.00 
67,118.60 

8181.091.60 

8103,766.00 
112,180.00 
132,489.00 

8348,424.00 

8 98,062.60 

tteviM 
l*pU«il 

(NAKAANT«) 
2959 
2816 
3296 

9071 

2666 
2870 
3424 

8949 

povfiatno 
•t«v. m 

1925. 30. jun. 
jjrodna mes. 26,694.00 
Vrnjena podp. 279.00 

Skupaj ........8297,331.00 
$4 RAZRED 

699 
702 
666 

1687 
i<wywr nn 172» 
148,196.00 2423 

493 
466 
649 

443 
478 
671 

281 
265 

1024. 30. jun. 
31. dec. 

1925. 80. jun. 
Izredna mes. 
Vrnjena podp. 

11,138.30 
18,060.60 
18,347.30 
8,286.00 

88.00 
Skupsj 8 44^49.20 

86 RAZRED 
1924. 30. jun. 

31. dec. 
1926. 30. jun. 
bredn* mes. 
Vrnjens podp. 

280 
190 
34 

4$oo;oo 
868.00 

6,628.00 
110.00 

Skupaj 4 17,462.00 

8342,106.00 

8 14,329.00 
16,127.00 
23,617.00 

8 63,973.00 

8 12,668.50 
10,180.60 
3,866.00 

8 26,604.00 

6839 

211 
199 
284 

694 

116 
91 
89 

246 

404 

Iz gornjih tabel je razvidno, da so bili dohodki rednih pri-
spevkov bolniškega sklada v letu 1924 za 79% višji od dohodkov 
leta 1921, pri tem ko so izplačila bolniške podpore leta 1924 višja 
*bd izplačane bol. podpore leta 1921 za 107%. V prvi polovici leta 
1925 se je izplačalo bolniške podpore znatno več kot v celem letu 
1921 in število izplačil se je skoro podvojilo. Število dvomljivih 
slučajev in vsled opravičenosti do podpore potrebne preiskave se 
pi še hitreje množe. Vse to znači, da se je delo bolniškega oddel-
ki v tej dobi več kot podvojilo. 

Vsa poročila o stanju raznih bolniških razredov pokazujejo, 
da sedanja lestvica prispevkov bolniškemu skladu približno zado-
stuje za f 1 in $$ razjipfja, zi^ YišJe razrede pa je lestvica jJrenlzfca 
in sicer Čim višja je zavarovalnina tem več je plačilna lestvica 
prenizka. 

Vsaka konvencija' vpelje mar^ikakšne koristne spremembe, a 
pogosto tudi škodljive. Med slabimi spremembami zadnje kon-
vencije je bila upeljava visokih bolniških razredov, kajti v dobi 
zadnjih štirih let se je izkazalo, da sta razreda za $4 in 85 dnevne 
bolniške podpore V splošnem škodovala jednoti. Škodovala bi se-
veda ne toliko, ako bi zadnja konvencija določila primerno višjo 
»esečnino za bolniški sklad omenjenih dveh razredov. Za $8 raz-
red bi mogla biti tudi določena višja mesečnina. Ako se bolniška 
podpora nekoliko omeji, bi po mojem mnenju za prihodnje štiri le-
ti zadostovala sledeča lestvica: Za $1 dnevne podpore 70c, za |2 
dnevne podpore 81.50, za |3 dnevne podpore $2.50, za $4 dnevne 
Mpore $3.80, za |5 dnevne podpore $5.50, za $6 dnevne podpore 
|770. Pri tem se seveda ragume koliko teh rednih ali izrednih 
nzredov bo prišlo vpoštev v bodoče. Ako se podpora ne omeji 
niti ta lestvica ne bo zadostovala za razrede nad $2 dnevne pod-
pore. 

Upeljava, da se bolniški razredi vsaki zase vzdržujejo, js 
ohranila nižja dva razreda pred naklado. Razreda za $1 in $2 
dnevne podpore nista bila prizadeta z izredno naklado od leta 1919, 
katerega leta so imele vse slov. podporne organizacije paklade, 
vulod epidemije—infhience. Pri S. N. P. J. so čezmerno črpali bol-
niiki sklad razredi nad |2 dnevne podpore, kateri so sklad črpali 
klada za vse razrede po približno 70c na člana na vsak $1 dnevne 
1 hki meri, da bi bila od meseca aprila tekočega leta potrebna na-
Podporo, ako bi razredi ostatt skupaj kot so bili. Ker pa so bili 
razredi razdeljeni na samovzdrževanje, so z naklado prizadeti Is 

katori so faktično bolniški sklad čezmerno črpali (nad me-
njihnih rednih prispevkov). Ako primerjamo stanje bolniške-

1» "klada S. N. P. J. z bolniJUdmi skladi drugih slovenskih orga-
Jjacij, smelo rečemo, da je naš bolniški sklad na dobrem stali-

Podtikati se nam hoče, da imamo visoke naklade kakoršnih 
slov. organizacija nimajo. Vsled tega si dovoljujem na 

" » mestu odgovoriti, da take trditve ne slone na dejstvu, kajti 
JJtoe drujfe alov. organizacije so imele v tej dobi po več mesecev 

naklade za $1 ali $2 dnevne podpore, ali pa oboje (višjih 
Pa niso imele, da bi prišli vpoštev), pri tem ko pri S. N. 

ni bila v tej dobi potrebna nikaka naklada za U dva razreda, 
tejja izkazujeta t* dva razreda S. N. IV J. nad enomesečno 

JJfcrvo Povprečnih uplačil, kot pravila določajo, pri tem ko bi mo-
lj* ^katere druge slov, podn. organizacije razpisati nadaljno na-
J* 0 ' * « bi hotele njih bolniške sklade postaviti na to stališče. Pri 
J- * p. J. imamo izredno naklado za visoko bolniško podporo, k*-
r ^ i h razredov druge organizacije sploh »imajo, ali pa so isti 

mladi, da ne pridejo vpoštev sa plsčevsnje bolniške podpo-
* , t or?J Je predbacivanje o visokih aakladah brez vsake podlage. 

JUdnja konvencija, je določila, da ae pristopnina novih članov 
jnpiauji. bolniškem« skladu, a zdravniške preiskave novopristop-
• * plačuje iz upravnega*sklada. To se je kasneje spremenilo v 
5??\ d * Pristojbine plačujejo v upravni sklad, kamor po vsej 

"Padajo. , ' 7 * 7 ™ 7 * 
1 9 2 0 * w " H j « nov sistem za poslovanj« bolniške* 

t Hk;4 Kile so namreč upeijane bolniška karte za vse člane, na 
T * * vP'suje bolniška podpora sa pregled koliko je kateri član 

Karte so bHe narejene, a upel janegs sistems se ni 
^ pred naatopom mojega službovanja. To se ni vršilo, kot ml 
* '*'» tajnik bolniškega oddelka pojasnil, ker bi n« mogel 

k * k ' na druga dela če bi vršil to delo. Delo se torej nI 
• kot je bil poslovni sisU-m upeljan in ker aa I 

""'jega slutbovanja izvršuje vse delo. vpisuje boimftko 
o tudi na bolniške karte, je seveda delo tem bolj povečano. 

vr«ti sem skrbel, da se je podpora nakazana pred mojim 

P S O S V I T I 

nastopom vpisala na bolniške karte, ker bi drugače ne imelo po-
mena za podatke o poaanteznim članom nakazani podpori. To je 
bilo seveda izredno delo in so ga drugi izvršili, pri tem sem le po-
magal, kolikor mi je čas dopuščal. IsvršUo se je sa tem ko je bilo 
zdruševalno delo dovršeno. 

Gotovo pričakujete poročila osnačujoč vzroke rizike v višjih 
bolniških razredih, oziroma kaj povzroča, da ne morejo višji raz-
redi izhajati z obstoječo redno mesečnino, kar pa je teško kon-
statirati. Izrazim pa moje mnenje o stvari. Do malega vsi Člani 
$4 in |5 razreda so v jednoto pristopili v času po upeljavi teh,raz-
redov. Z združenjem je prišlo v $4 razred le kakšnih 90 članov, 
v $5 razred pa le 12. Za tako viaoko bolniško podporo se navadno 
zavarujejo ljudje, ki so saposljeni pri posebno nevarnih delih, ali 
pa so ne posebno trdnega zdravja, aploh taki, ki Naprej vedo, da se 
jim bo visoka zavarovalnina izplačala. Drugi vsrok je gotovo 
tudi to, ds prepogosto skuša član, ki je zavarovan sa viaoko pod-
poro, biti na bolniški podpori dalj časa, kot pa dlan, ki je zavaro-
van za nizko podporo in boleha sa isto ali slično bolezen ali po-
škodbo. Taki slučaji se pojavijo posebno v času slabih delavskih 
razmer in pa v krajih, kjer član niti toliko ne zaaluši kadar dela, 
kot dobi bolniške podpore v slučaju bolezni. Kolikor višji je bolni-
ški razred, toliko bolj je podvršen simulaciji. Pogosto se povdarja, 
da se mors organizacija voditi strogo na trgovski podlagi, kar je 
do gotove meje pravilno — v kolikor se gospodarstva v organiza-
ciji tiče, a zdi se mi da se ravno veled tega vedno bolj in preveč 
oddaljujemo od brststva; pozabljamo, da amo člani bratske pod-
porne organizacije v svrho medsebojnega podpiranja v slučaju bo-
lezni, ali nesreče in drugih potrebah, najsibo posamezno prizade-
tim bratom ali splošen dobrobit Po mojem mnenju imamo v na-
ših organizacijah vedno več članov, katerim ni niti najmanj« pri 
srcu bratstvo, ki niso člani veled tega ker ao pripravljeni soras-
merno podpirati sobrste, ki so prizadeti s boleznijo ali drugo ne-
srečo in so vredni in potrebni podpore, temveč le zato, da larabijo 
prvo in vsako priliko dobiti od organizacije kolikor le mogoče, če 
je potrebno al* «e , 

I)a.imamo simulante v organizaciji, nI nobenega dvoma, ka-
kor jih Imajo vse druge organiaaoijs; če jih Imamo povprečno več 
kot kje drugje, ne morem reči, n sodil bi da, vsled tega ker imamo 
višje bolniške razrede, kar je bolj privlačno za izkoriščevalce. Be-
tom posebnih preiskav smo marsikatere simulants zasledili, a go-
tovo je mnogo slučajev o katerih*-nam v gl. uradu niti znano ni, 
kar pa je seveda krivda društev. Društva bi samogla vse take 
slučaje preprečiti, ako bi strožje uveljavila pravila. VsČja dru-
štva so navadno dosledna v tem oairu pri tem ko je mnogo malih 
društev, ki zelo malo vpoštevajo tozadevne določbe. V tem oziru 
je potreba pravila poostriti, ne samo sa člane, ki skušajo izkori-
stiti jednoto, temveč tudi za društva, ki prikrivajo ali celo sago« 
varjajo simulanstvo. Poostriti je treba tudi določbe glede spre-
jemanja novih članov, kar bo tudi brez dvoma odpomoglo bolni-
škemu skladu. 

Kot sem ie omenil je delo bolniškega oddelka v zadnji dobi 
naraščalo in se konečno podvojilo. Skušal sem vse delo opravljati 
sam, v kolikor je bilo mogoče. Do prve polovice pretočenega leta 
sem potreboval pomoč le po nekaj ur v tednu, sa tem po povprečno 
en dan v tednu; od meseca aprila tekočega leta pa ml pomaga en 
vsluibenec po povprečno tH dht v tednu (pol moči). Ker je (vsaj 
po mojem mnenju) z bolniškim Oddelkom dela za dve celi moči, 
bo potreba stvar sa bodoče preurediti. 

Ne bom se spuščal v zadeve izven mojega delokroga, o istih 
bom govoril, ko pridejo ha dnevni red, kakor tudi o rasnih pri-
poročilih za bodoča pravila, ko ae bo o posameznih določbah raz-
pravljalo. f ' <lK j 

V slučaju, da kdo želi več pojasnila ali podatkov o bolniškem 
oddelku, sem pripravlen ista dodatno podati, v kolikor ml bo mo-
goče. 

' »las Novak, tajnik bol. oddelka. 
Porq£ilo se sprejme. * 
Ker še ni bil br. gl. blagajnik navzoč, Čita njegovo poročilo 

brat konvenčni tajnik, katero se glasi: 
POROČILO QL. BLAGAJNIKA 8. N. P. J, 

Cenjeni bratje odborniki In delegati oeme rodne konvencija 8. N. 
P. J.! 

... y 

Ker čaka konvencijo veliko dela, katero bo zahtevalo časa 
in pozornosti, ter se bo stanja jodnotinega premoženja dotaknilo 
še več drugih odbornikov, in ker so bili vsi računi zaključeni 80. 
junija 1.1., priobčeni meseca avgusta, smatram, da ni potrebno še 
enkrat navajati vse podrobnosti. Omenim naj le, da je premože-
nje obeh oddelkov ob zaključku rsčunov dne 30. junija znašalo 
$2,056,863,64. Premoženje V gotovini Je naraslo od zadnjs kon-
vencije — v štirih letih za $976,720.78. Ce bi ne imeli Izredno 
velikega števila bolnikov v pretečenem In tekočem letu, tedaj bi 
lahko beležili prebitek nad milijon dolarjev. 

Tekom štirih l^t sem prejel $5,279,911.17, izdal pa $5,267,685. 
34. Razume se, da te številke vključujejo tudi deiuy» katerega 
smo naložili v bonde, kakor tudi denar, katerega smo prejeli sa 
dozorele ali prodane bonde, dvignjene vloge Itd. Navedene Šte-
vilke ne kažejo faktlčnlh dohodkov ali izdatkov, temveč le denarni 
promet. Premoženje obeh oddelkov je naloženo kakor sledi: 

Na čekovnem računu Kakpar American State 
Banke $ 78,731.77 

Intl. Bidg. * 1/oan W n 8.678.H0 
Prva vknjižba (mortgage) 10,000.09 
Zadolžnlce (bondi) 1,969,458.07 

r v « 

Skupaj $2,0M,H63.64 
Razentega imamo posebno vlogo aa Itlliard M ta te I tank i, vr-

njeno od Alien Propertv Custodian, v znesku $22,148.91. Od te 
vsote smo izplačali'dedičem $lt,61M.94; ostane torej še H,0^ .81 . 
Izplačati dedičem imamo (e 15,55:* 27. Ostalih $828.84 se je na-
bralo kot obresti od dotične vloge, kav pripada v upravni sklad. 

Vloga v Mastni hrsnlinkl ljubljanski po Alojziji Planlnšek 
znaša 523.65 Din. 

Obresti od naloženega denarja smo prejeli v teku Šestih me-
seccv od 1. jsnusrja do 30. jdaije: 

Na bondi h — kuponi $52,683.75 
Bidg. Ix»n Ass'n - 211015 
Prva vknjižba — mortgages 4J2.50 
Čekovni račun 1,2*6 24 

Skupaj v $54444.94, 
kar znese letno že nad $100,000.00 

Denar smo nalagali v smislu »klopov zadnje koaveneije. Ta 
način nalaganja rezerve Je po mnenju strokovpjakov eden najbolj, 
ših. Obresti sicer niso najvišje. t<4a glavnica je varna, kar je 
za nas najbolj važno. Tega načina *e v apiošncm poslužujejo brat-
ske organizacije kakortudl savero stne dtušba. Kako naj se ds-
nar nalaga v bodoče, ne bom taknj navajal, ker to bo itak prod-
met debate. 

d e d e blagajniški' službe a*j omenim, da ima svoje t*žsvs 
kakor vsak drug stan. Kaa najtežavnejših nalog je nalaganje de-
narja. Mislim, da vsak rasume, da gospodariti s pr^nolenjem 
drugih je vas bolj nehvaležno kot z lastnim. In če bo U konvencija 
ustanovila poseben fcospodaraki od»<or — katerega priporoča odbor 
sa pravila — kojega naloga bo nalagati jednotin denar, bo s 
bodoči upravni odbor rešen neprijetnega bremena. 

Kar organizacija raste, se razume, da raste tudi delo. Leta 
1921, V letu zadnje konvencijo, aem izdal le 10,619 Čekov v celem 
letu. Po tam sem jih izdal sa vsako leto par tiaoč več, tako da 
bom letos izdal že okrog 23 tiaoč čekov. Poleg svojega dela sem 
Še pomagal v uradu tajnika. Dela je dovolj. 

Ca ao se kdaj izplačila bolniške podpore zakasnila, nI bila to 
malomarnost, pač pa so to povzročile letne in trimesečne seje, ka-
terim se pi mogoče izogniti. To, upam, bodo vsi prizadsti upo-
števali. 

V ostalem sem sodeloval s drugimi gl, odborniki, kolikor sem 
po svojem prepričanju smatral, da je v korist organlsacije. 

Pritožbe napram organizaciji nimam. Plačo, katera ml je 
bila določena, sem redno prejemal, za kar moje prlfnanje. S spre-
jemom službe sem prevzel tudi odgovornosti, da bom svoje dolžno-
sti točno vršil, kar sem skušal storiti po svojih najboljših močeh, 
in vsaj vedoma nišam zlorabil zaupanja, katerega sem bU deležen 
s strani organizacije. 

Glede bodočega dela in ciljev v splošnem ne bom veliko ome-
njal, kajti to pokriva poročilo br. predsednika ln drugih. Pripo-
ročal bi le, da smo previdni glede novih ustanov ali drugih pod-
vzetij. Izkušnja je pokazala, da ni vse dobro v praksi, kar Iz-
gleda vabljivo v teoriji. Razentega je treba pomniti, da je vsako 
novo podjetje v zvezi s stroški. Imamo sicer precej denarja, toda 
ta denar smo obvezani držati v rezervi za izplačevanje bodočih 
podpor. Ta denar se ny sms rabiti v nobene druge svrhe, kakor 
za poarartnine. Ce smo ps pri volji plačati posebne ali višje pri-
spevke, tedaj lahko marsikaj pričnemo, česar danes Še nimamo 
in kar bi koristilo celokupni organizaciji. Ako pa vidimo, da ne 
moremo zmagovati višjih prispevkov, storimo, kolikor je v danih 
razmerah mogoče, in s tom smo storili svojo dolžnost. Boljše je 
hoditi počasi in sigurno kalfor delati skoke, potem pa obtlčatl na 
istem mestu za dalj Časa. 

Ker je precejšnje število poročil ln so nekatera tudi obsežna, 
naj to aadostuje od moje strani, v v 

K a k A m A rt.,, J - J I l » n n n « n « M t » - « - - - . - -

mmeno se aovouie, o s vas na oamt redni Konvenciji iskreno 
pozdravljam z željo, da vaše delo poživi bratako vzajemnost ln 
medsebojno spoštovanje, katero naj nss vodi v lepšo bodočnost, 
boljšo človeško družbo ln Večjo ter popolnejšo Slovensko narodno 
podporno Jednoto. 

John Vogrleh, blagajnik. 
Poročilo se sprejme na zoanje. 
Poverilnl odbor poroča, da se Je brat John Vogrleh, blagajnik 

jednoto pravkar vdeležll zborovanja. Predsednik mu pojasni, da 
jebi lo njegovo poročilo pravkar prečitano in sprejeto. 

Br. Vogrleh izjavi, da js Želel biti na zborovanju še v začetku, 
ker pa je bil bolan, mu je bilo nemogoče priti. Upam, da ma niste 
pogrešali. Zdaj bom sodelovsl s vsml vred. Vas vse skupaj brat« 
sko pozdravljam. • 

Vseh Članov konvencije je zdaj 258 delegatov In 23 gl. odbor« 
nikov, skupaj torej 281, 

Sledi poročilo br. upravnika: / 

POROČILO UPRAVITELJA. 
Cenjeni delegat je In delegatlnje oeme redne konvencije 8. N. P. J, 

Kot običajno in kot je smislu pravil, podam svoje poročilo 
za moje poslovanje od zadnje konvencije pa do sedaj, In sicer aa llat 
Prosveta, za Mladinski list in za tiskarno S. N. P. J. Poročilo je 
razdeljeno po ustanovah. 

Sredino izdajo Prosvote ali takosvano glasilo smo tiskali ob 
času zadnje konvencije v 24,600 iztisih, danes se tiska v 86,000 is-
tlsih. Torej smo narasli v tem času sa skoro dvanajst tisoč čla-
nov pri listu Prosveta. Razumljivo samoponebi je pa, več čla-
nov, temveč dela je v upravništvu. Dnevnik Prosveta Je pa ša 
vedno pri istem številu kot Je bU ob zadnji konvenciji. Stavilo 
naročnikov na dnevnik se vsdno drži okrog osem tisoč. Od časa do 
čaaa naraatemo za par stotin, ki pa zopet pade. Naši naročniki ao 
večinoma vsi dobri in precej stalni plačniki. Imeli smo par tekem 
fca nabiranje novih naročnikov, ki ss pa niso possbito dobro ob-
nesla. Dobilo se je bilo s tem nskaj naročnikov, a so poanaje ve-
činoma pustili. Ce se sodi po štsvilu naročnikov, tedaj se da ra-
zumeti, ds je neko določeno število ljudi, ki so naši stalni naročni-
ki. Finančno je list Prosveta precej na dobrem, to ae pravi, da 
se ja eno z drugim vodno Izplačeval sam. Ponovno — ko le vse-
lej — trdim tudi danes, da S. N. P.. J. ni dala niti ensga centa 8a 
list Prfpvsta iz nobenega sMsda, razun one svote, ki JI pripada v 
smislu pravil. Nadaljs naj omenim, da če bi še 9. N. P. J, pla-
čala recimo sa svoje oglasa, katere ima v dnevniku, in za oglase 
Književne Matice, ter za razna društvena naznanila In druge 
stvari, ki pridejo prei>ozno za tednik, pa se jih priobči v dnevniku, 
bi bilo to vrsdno po naši najnižji ceni za oglase najmanj $8,000.90 
letno. In če hočemo biti okritosrčni napram samim sebi, moramo 
reči, da je dnevnik vreden Še posebej najmanj $1,000 letno la 
agltatoričnega stališča za reklamo In za pomoč ns pridobivanju no-
vih članov za 8. N. P. J. Tu konstatiram le sato, ker ss vedno do-
bo ljudje, ki trdijo, da dela Ust Prosveta Izgubo za S. N. P. J „ 
in da mora članstvo vsled teira plačevati iaredne asesmente. To 
absolutno zanikam In ponovno trdim, da niti enega centa se le 
ni dalo is nobenega sklada, rasun kar pripada listu Prosveta. 
d«naka Izdaja Je večkrat premajhna, posebno ob čaau ko so prl-
občena razna naznanila, računi, zapisniki in druge take stvari 
za gl. urad 8. N. P. J. Kadar izdamo prilogo na osmih straneh, 
nas to stane vselej okrog $600.00, in to se navadno sgodl po tri-
krat ali večkrat v letu. Oglasi so precejšna pomoč za list In pri-
našajo letno okrog $10,000.00. Mogoče bi se Jih dobilo še več, 
če bi bilo več časa posvečenega v U namen, sicer i * Jih Je še sedaj. 
preveč za nekters naše ČltaUlje, tako, da je težko vsem ustreči. 
Vse delo pri upravi Msta Prosveta in za Mladinski Ust se Je vršilo 
do nedolgo nazaj s samo dvema osebama, šele meseca aprila letos 
smo najeli Še eno začasno pomoč. Dsls sa točno Izvrševanje jo le 
več kot dovolj za vse, ki smo zsposljenl pri upravi. Glede Številk 
ne bom ničesar omenjal, ker so računi vedno In redno pregledani 
po velčakth in po nadzornem odboru In prtobšenl kakor določajo 
pravila v listu Prosveta. SIcer so ps vse llstins, knjige in računi 
na raapolago konvenciji In jih lahko revidira, če se JI uvidi yme-
stne. To je za enkrat v glavnem vse moje poročilo sa list Pro-
sveta In če želi zbornice še kaj pojaanlla, sem na razpolago sa vsa 
vprašanja, 

e e e 
Moji ne«vati aa prihodnjoat za Ust ProeveU t Po zasledovanju 

depiaov in raznih ms|»rav v listu Prosveta sa to konvencijo, In po 
mojih lastnih skušnjah glede lista Prosveta spregovorim par be-
sed, namreč, pisalo s« je mnogo, ds bi se Kst Izda jal v več jezikih, 
da ae ns j prenehe sprejemati in priobčevatl oglase, Itd. K temu 
jaa priporočam, da se nsj še zanspraj Izdaja llat Prosveta le v 
slovenskem jeziku, ter nsj ostane v pravilih, da če kdo želi pisati 
In snlše pravilno hrvaščino, da se vse take dopis« In naznanila 
miobluj« v hrvatakem Jeziku. Nadalje p r iponam konvenciji, 
da vaamf v pr«t/e* uprašanje o izdajanju lista Prosveta tudi v 
angleškem Jmlku, to pa radi naše mladina, kar je n<*obhodno po-

ak'» hoč4«mo «»h bo naša mladina vedela kako i«oslujamo In 
da ae bo zanimala In zaintereslrslasa 8. N. P. Jednoto, ker v nje 
rokah bo sploh njena bodAtnost. Pa pa bo delegacije na Jasnem, 
kaj se lahko napravi in kaj ne, to je glede stroškov za isdajanja 

«ga Usta, moram omeniti koliko bi stak> K. N. P. J. Izda 
jaoje recimo Usta Prosveta v angleškem Jerihu, ki naj M bil snako 

kst je sedaj v slovenskem, to jo M osmih straneh In Iee8 
na ene stran. V prvi vrsti k tema naj le omenim, da bodo 
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treba še enega urednika, katerega plača bo moraU biU redino 
$2,400.00 letno. Za postaviti potrebno gradivo in list urediti, bi 
stalo za vse leto najmanj okrog $8,400.00, torej skupaj aa ured-
nika in v tiskarni recimo $11,000.00 in, da bomo v računih popolni, 
naj pridam še en tisoč za druge upravne atroške. Torej bi na« 
to st#lo $12,000.1)0 letno, več kot nas stane sedaj. Papir, razpoši-
ljanje, tiskanje in druge take stvari so odštete od sedanje Pro-
svete ker bi ko tam tiskalo toliko manj alovenskih listov, kolikor 
bo angleških izdaj, ali drugače rečeno: število listov bo enako le 
list bode izhajal v dveh jezikih. To se pravi, da če bo ta kon-
vencija sklenila, da se izdaja liat v dveh jezikih, bo treba po-
višati asesment v to svrho za 4 cente na člana mesečno. 

Nadalje, če konvencija sklene, da se izdaja Prosveta v angle-
škem jeziku, potem jaz priporočam, da se preneha izdajati Min-
dinski List tak kot je, in da se določi v ti angleški izdaji dovol j 
prostora za nadomestilo Mladinskega lista ter se določi »voto, ka-
tero izdaja S. N. P. i . za sedanji Mladinski List temu angleškem 
listu, kar pomeni okrog $4,200.00 letno. Tako bi nam to o m a g a l o , 
da bi lahko izdajali rea krasen angleški tednik za naao mladino. 
Določiti ae mora, če se bo sprejemalo v ta list oglase ali ne. Jaz 
priporočam, da se jih sprejema. 

Za dnevnik 1'roeveta priporočam, da se mu zviša naročnina 
za en dolar, tako da bode stal $6.00 letno, ostane pa še naprej v 
veljavi sistem, da se članom 8. N. P. J., ki si naročijo dnevnik 
Prosveta, prišteje svoto $1.20, katero že uplačajo pri asesmentu 
za Dublicijaki sklad, tako, da bodo doplačali zanaprej $4.80 mesto 
$8 80 za eno letno naročnino. * Nikakor pa ne priporočam konvenk 
ciii da bi dovolila, da bi se prištelo k naročnini za dnevnik več 
kot'en aam tednik. To pa radi tega he, ker j e kontrola skoro ne-
mogoča To omenjam radi tega, kef j e precej dopisnikov pri 
razpravi o pravilih o tem pisalo, da bi se naj vzelo v »»štev ve* 
tednikov iz epe družine. Recimo — kar je res danes — ao tri je ali 
celo štirije v družini, ki prejemajo tednik, do katerega so tudi 
opravičeni, ampak na stotine slučajev je, ko gredo sinovi in hčere 
vstran, pa zahtevaj* s v o j tednik. irv tudi so slučaji, kjer gresta 
narazen mož in žena in tudi ta zajitevata vsak svoj list tednik. 
To so važni vzroki katere želim, da zbornica strogo upošteva, pre-
dno skrene drugače. Vse druge spremembe glede lista, recimo 
povečanje lista ali druge slične stvari, pa naj se prepusti gl. uprav-
nemu odboru v ureditev v sjiorazumu * upravnikom in po zmožno-
stih financ. 

Nadalje, ker se večkrat od stram pam neprijaznih piše In kri-
tizira glede vprašanja "tednik in dnevnik Prosveta," to je glede 
finančnega računa. Skuša se vedno prikazati, kako velik deficit 
dela list Prosveta, kar sera pa preje pojasnil v mojem poročilu, 
da ni res. Vsled tega priporočam, da ta konvencija določi, da se 
priobčuje le en sam račun za list Prosveta skupno. 

Nadalje želim, da se uvede v pravila, točka katera nalaga 
društvenim tajnikom, da morajo pošiljati tudi na upravniŠtvo 
imena in NASLOVE črtanih, izobčenih in umrlih članov in da 
pošljejo vsaj dvakrat v letu vsa imena in naslove vseh članov 
upravni*tvu, da se potem lahko uredi imenik pravilno. Zato potre 
bne listine pa mora preskrbeti upravnifitvo in razposlati društve-
nim tajnikom. (To delo vršo nekteri Ujniki, ampak zelo malo šte-
vilo.) i L 

To so vsa moja važnejša priporočila, ostalo bom omenil od 
čaaa do čaaa na konvenciji. 

lahko rečem, precej popolno in moderno vrejeno srednje velikosti 
tlakeroo. 

Upoetavitev tiskarne j e pa zahtevala precej večjo vsoto de-
narja kot smo si prvotno mislili, to pa radi tega, ker smo naredili 
vse bolj moderno, večje, novo in lahko rečem najboljše vrste. To 
smo storili v veliki meri vsled tega, ker se j e od leta 1921 do sredi 
leta 1924 jednota povečala za okrog 16 tisoč članov. Logično je , 
da čim več članstva, tem večja potreba za potrebščine, več dela 
za jednoto in društva, Prosveto in Mladinski list. Obenem j e 
tudi veliko večja kooperativna moč v članstvu in društvih. V uver-
jenju, da bo jednota rastla in napredovala smo smatrali za po-
S rebno nabaviti več strojev in materijala kot smo bili prvotno na-
menjen L 

Namen je bil torej popolnoma dober in upam, da se j e storilo 
vse v korist našega Članstva, ki je lastnik vsega tega. 

Kupili smo dva Linotype stroja in sicer št. 8 in št. 14 z do-
datnim magazinom, vso železno in jekleno opravo, mize, stole, 
omare kjer se vlaga in opravlja vsa tiskarska ročna dela in hrani-
o črke in drugo. Kupili smo najnovejše vrste stroj za tiskanje 
»roavete "I>uplex" Model E, ki tiske po 4 do 5 tisoč listov na uro 
n če treba v dveh barvah , . Nadalje smo kupili stroj, kjer se ti 

skajo drugi listi kot Mladinski list in večja tiskarska dela, stroj 
Miehle, No. 1-58 A ; ta s t ro j se rabi za tiskanje knjig in drugo in 
iska do 1,600 na uro. Kupili smo zvijalni stroj — Dexter Folder 

with Cross feeder; ta stroja skupaj služita za zvijanje listov v veli-
kosti od 12x16 do 39x52 in zvije pO 1,500 do 2,500 na uro. Ta 
stroj se tudi rabi zqfzvijanje listov za knjige, kot pravila in druge. 
Potem smo kupili velik stroj za rezanje papirja, takozvani Seybold 
automatic cutter—44 ineh. Ta stroj se rabi za rezanje vsako-
vrstnega papirja v potrebne velikosti. Dalje smo kupili "Gordon 

ress"—10x15, kateri se rabi za tiskanje manjših stvari, kot za-
epke, pisalni papir, vstopnice in slično in tiska do 1,000 na uro 

Nadalje imamo šivalni stroj "Boston Wire Stitcher" in stroj za 
prebijanje lukenj "Rosbach PuncH and Perforator machine". Vsi 
ti stroji so potrebni. 

in 

POROČILO UPRAVITELJA ZA MLADINSKI LIST. 

Kot vam je znano bratje in sestre, smo po sklepu združitvene 
* konvencije v Clevelandu, pričeli izdajati Mladinski List. Jaz sem 

sprejel upravništvo in sem pravočasno preskrbel naslovnik za raz-
r pošiljanje istega. 'Mladinski list »e pošilja po eno številko v«»aki 

družini ali varuhom, ki Imajo otroke zavarovane v Mladinskem 
oddelku pri S. N. P. J., In to brez izjeme koliko otrok ima družina 
v tem oddelku. Mladinski list smo pričeli izdajati meseca julija, 
1922. Tiskan je v dveh jezikih, namreč, polovica ali šestnajst 
strani v slovenskem, in druga polovica zopet šestnajst strani, v 
angleškem jeziku. Urednik tega lista je bil skozi ves čas sobrat 
Jakob Zupančič. Ta list je izhajal rodno in neredno kot mesečnik 
večkrat je imel zamud«» ali pa je izšel prav proti konca meseca 
Vzrolf k temu je bil menda še največ, ker je bil urednik izven gl 
urada in je vršil in vrši še to delo kot postransko poleg svojih dru-
gih del, zakar se mu tudi zameriti ne more. Mladinski list se 
tiska v 6,100 Iztisih, kar pomenja, da je menda približno toliko 
družin, ki so opravičene do tega lista. Naročnikov izven deležni-
kov je prav »malo, čeravno jo naročnina zelo nizka in stane le 60c 
za eno loto. Zanimanja za ta list če hr vzame v splošnem, ni prer 
v^Č, posebno v velikih mestih se niso Aosti zanimali zanj, medtem 
ko so otroci Iz manjših mest bolj z zanimanjem sledili in pisali za 
Mladinski list. Drugih posebnosti za Mladinski list nimam za po-
ročati. Če želite kaj več pojasnil, serfi tu na razpolago dragevolje 

« • i 
Priporočila: Moje priporočilo za Mladinski list j e : ] Ce se 

ta konvencija izreče ter sklene, da se bo izdajalo Prosvefto v dveh 
jezikih, torej tudi v angleškem, tedaj Juz priporočam, da se abso-
lutno preneha izdajati Mladinski list iti da se za istega nadomest 
v eni ali dveh izdajah v mesecu prostor v novem angleškem listu 
za Mladinski list. Svota, katera se sedaj izplača za Mladinski Kst, 
nuj se potem izplača listu Prosveta za odmerjeni prostor v tem 
angleškem listu. Za vsak slučaj iw, ako se tega ne ukrene pri 
poročam, da se Mladinski list še naprej izdaja, ter da se istega 
kar največ mogoče izboljša in naj se še naprej razpošiljal po en 
iztis na vsako družino, kot se je to vršilo dosedaj. 

sveto in Mladinski list, okrog 40,000 naslovov, omare in« potrebno 
opravo, kar nas stane $1,164.91 in kupili smo od njih tudi nekaj 
že postavljenih form za razna stalna jednotina dela, zakar smo 
plačali $378.00. Kupili sme zn $2,001.21 črk razne velikosti, dve 
tagi z motorji za žaganje odtiaov in drugo. Nabavili smo peč, kote 
in modele za pretapljanje svinca, stroje za dviganje papirja, za 
vlaganje in stiskanje starega papirja, ter več manjših stvari, ka-
tere pa no bom tu posamično našteval. 

Stalno imamo nastavljena dva ročna stavca, enega vajenca 
tri stavce na stroj , ter od časa do časa se posebnega stavca, 

spodnjem prostoru pa so stalno nastavljeni: en tiskar, pokladatel; 
in navaden delavec; včaai pa je potreba najeti začasne delavce. 
Za odpošiljanje imamo dva odpošiljatelja (mailerja). Poleg teh 
mamo uposljeno eno dekle v uradu za knjigovodstvo in druga 

uradna dela. Poleg vsega porabim tudi jaz povprečno po 2 do 
3 ure na dan za nadzorstvo, korespondenco ter oskrbo pri naku 
po vanju in oddajanju dela. Omenim naj , da j e v gornjih pro-
storih eden izmed delavcev preddelaveo in ravnotako eden v spod 
njih prostorih, torej imamo dva formana, ki pa oba delata kot 
delavca. Vse večje ali važnejše stvari predložim ostalima dvema 
ilanoma ožjega odbora* da ep, o stvaift pogovorimo in odločimo za 

kar je na jbo l j še in prav i lne je . Po mojem mnenju se j e ta način 
joslovanja izkazal praktičen i n ne vjdim potrebe spreminjati do-
der se stvari ne predrugačUo. 
• K n j i g e smo dali urediti pa takozvani "Cost system". Poslo-

vanje in račune so pregledali računski izvedenci, katere j e naje 
nadzorni odbor ; namreč drujn>a, ki pregleduje knjige S. N. P. J 
n Prosvete. Finančno stahje v vseh ozirih je izvidno iz poročil 

Wm. W. Thompson Co., nacfe<Vrm»ga odbora, kakor tudi mojega f i -
nančnega poročila, ki j e bi l i obžei 

POROČILO IJPKAVITKIJA t l S K A K N E S. N* P. J. 
Naj podam oziroma ponovim malo poročila o naši tiskarn 

Sicer je bilo moje izročilo priohčeno v glasilu Prosveta z dne 26 
avgusta t. 1. ali vendar si smatram v dolžnost to na kratko po-
novno povedati, ker sem vos čas, več ali manj v vodstvu tiskarne 
in pri izvajanju nase tiskarne in sem bil v to svrho pooblaščen 
os. izvoljen od gl. odbora, da vodim ta posel dokler se ne uvi< 
potrebe spremeniti. Predelani del poslopja smo porabili za tiskar* 
no in dve sobi v prvem nadstropju se rsbita za upravništvo in 
uredništvo Prosvete. V času ko se j e pričelo z zidanjem sem se 
zanimal za to, da smo dobili vse potrebne podatke o strojih in 
drugih potrebščinah z« tiskarno. Ko smo zbrali najboljše, se je 
pričelo kupovanje, tako, da smo začeli vlagati potrebne stroje in 
drugo pripravo, kakor|utro je bilo poalopje dograjeno. Poslopje 
je bilo v glavnem dograjeno še v letu 1924. V decembru smo 
imeli že najetih par strokovnjakov za tiakamko obrt, ki so delal 
na predpripravah zu tiskamo. V spodnjem prostoru starega po-
slopja. kjer Je prej bila dvorana, se nahajajo stroji sa ti*kanje, 
v ozadju ae nahunt nova mala dvorana, katere polovico se vpo-
rablja sa odpošiljanje lista (mailing), ter za shrambo tiskovne-
ga papirje, katerem« imamo vedno na rokah okrog 10 ali 20 ton. 
Nad tem je delavnica z« ročna tiskarska dela. dva Linotype stro, 
in dvigače (Blevator) , »prednji dve »ohi ne pa rabita, ena \ 
uredništvo in ens za upravništvo. Meseca decembra 1924 «mo 
postavili že akoro vite večja stroje in priprsvili za pričetek tiska 
nje. oziroma obratovanje S. N. P. J. tiskarne, vendar pa smo bili 
malo zadrlanl vele«! srlltve rasnih stvari. I>nr 7. januarja 1925 

. V svojem poročilu se ne bora spuščal posebno na široko v » 
deve. ki se ne tičejo mojega departmenta, temveč jih bom o m i 

površno, ker mi bodo razprave dale obilo prilike, da poveniTZ 
mnenje o njih, in ker to spada v področje drugih gl. odbornikov 

• Torej k stvari. O "Prosvet i" sami, o njenem urejevanju J 

bom razkladal na široko, ker j e delo urednikov lahko videl V i2 
in vsak dan, ki j e poleg oficijeine Številke čital še drugih i j / 
vilk v tednu. Omeniti hočem le, da j e bilo uredništvo enim u/ 
več radikalno, drugim pa preveč konzervativno, večina se je pa 
njala s smerjo list« in j e podpirala uredništvo, kjerkoli se je £ 
kazala prilika za podporo uredništvu ali če j e bila potreba to JT 
kazati. To pomeni, da j e ta veČina čitala pravila Slovenske Z, 
rodne podporne jednote in tudi razumela, kako mora biti list u/ 
jevan v smislu pravil. Uredništvo ae j e na naobratno trudili 

je bil list urejevan, kot določajo pravila in njena načelna izja^T 
Semintje j e bilo uredništvo kritizirano. Iz te kritike s* 

Uredništvo uč*Jo in spoznavalo, kaj j e še treba, da postane list!! 
učinkovitejši in izvrši še več dela v interesu Slovenske narodU 
podporne jednote in za njena načela, njeno rast, v splošno korS 
delavstva in za odpravo mezdne sužnosti. 

Uredništvo se j e zavedalo, da ne more vsem ustreči, pač m ! 
mora ravnati po navodilih, ki jih j e dfda združevalna konvenciji 
Slovenske narodne podporne jednote v Clevelandu, in po zaključ 
kih, ki jih j e sprejel glavni odbor S. N. P. J. od časa do časa ni 
svojih sejah. Tisti člani, katerim se j e zdelo uredništvo — p r i ? . 
zaprav naša jednota — premalo ali pa preveč radikalna, so dali 
uredništvu precej dela, ker j e bilo treba pojasnjevati in pojasnje. 
vati, da j e zgledalo včaai tako, <da bi uredništvo potrebovalo p* 
sebnega tajnika, ki.bi*vodil tozadevno korespondenco. Uredništvo 
j e opravilo to delo brez pomoči, zato j e pa bilo treba tudi izvršiti 
marsikatero delo doma, da je šlo delo gladko izpod rok. 

Precej članov ni razumelo, da nima uredništvo ničesar opn. 
viti s pritožbami, kajti pritožbe spadajo pred instance, kot je d<y 
ločeno v -pravilih. Tudi tem j e bilo treba pojasnjevati, kam n 
jim je treba obrniti, da bo njih zadeva rešena. Nekateri se te u 

Od Narodne tiskarne rimo vos imenik naslovnik.zn Pro» -sveta vpošt̂ vali in drugi zopet ne. Zadnji so se celo jeziu na ured 

pViobčeno v listu Prosveta. 

Priporbčilo k temu imam le to, da se naj smatra to ustanovo 
za popolnoma zadružno trgovsko podjetje in naj se da gl. odboru 
oziroma gl. upravnemu odboru proste roke, da po previdnosti ukre 
pa vse kar bo najbol/še in v korist jednotine tiskarne ter za član 
stvo S. N. P. J. * To naj vef ja v vseh ozirih, bodici za povečanje 
podjetja, ako bo in kadar bo 'zato potreba, ter isto tako tudi na, 
se da polno zaupnost gl. odboru in gl. nadzornemu odboru, da oni 
določijo v kakšni obliki naj se priobčujejo poročila za javnost. To 
e potrebno, ker če se dovoli, da bi imeli posamezniki pfravico za 
itevati preveč detajliranosti, tedaj zamore to privesti nepotrebne 

sitnosti. Torej fte enkrat omenim to podjetje j e lastnina vsega član 
stva S. N. P. J., in kakor se bo večalo delo tako bode treba tudi 
večati potrebne stvari. Jaz sem dodobra prepričan, da se bo to 
podjetje popolnoma izplačalo aamoobsebi če nas ne zadene kakšna 
posebna katastrofa. Sistemtatij&no in polagoma bomo imeli vse 
zplačano'in potem bomo s pomočjo tega podjetja gotovo lažje širi 

izobrazbo, ter tudi finančno pomagali članstvu S. N. P. J. 
Kot Član gl. odbora sem> vršil moje redne dolžnosti In dela 

po moji najboljši previdnost* za korist S. N. P. J. V teku štiri 
let sem bil poslan večkrat ven na razne slavnosti kot govorni 
društvom za njih prireditve; Rečem, naj le, da kjerkoli sem bil 
sem vselej skušal zadovoljiti članstvo oziroma poslušalce, in vselej 
in povsod sem govoril in agitiral v korist Slovenske narodne poc 
pome jednote. 

Bratje in sestre, to je vse moje poročilo in priporočila, ter 
želeč vsem tukaj zbranim bratom in sestram osme redne konven 
cije, delujmo složno, zvesto in neomajano za S. N. P. J., in za ko-
risti ter probujo vsega delavnega ljudstva sveta. 

Filip Godina, upravitel. 
Poročilo se sprejme na znanje. 
Ses. Omahne priporoča, da naj bi se v tiskarno sprejemalo 

tudi druga zunanja dela. B#i Godina pojasni, da že zdaj spreje-
majo različna dela od zunanjih strank. * 

Reditelj naznani, da je nekdo navzoč, ki ni član S. N. P. 
Br. Kuhelj od poverilnega odbora poroča, da je dotičnik časnikar 
skl poročevalec, In da ima odbor njegovo poverilnlco v rokah. 

Sledi poročilo urednika: ' 

POROČILO UREDNIKA KONVENCIJI S. N. P. J. 
V WAUKEGANU. ILL. 

Cenjeni bratje In sentre! 
Štiri leta ne štejejo veliko v človeškem življenju, v večnost 

t j . v naravnem stvarjenju. podiranju in izpremlnjanju pa komaj 
toliko kot en dihlej. Toda štiri leta so kljubtemu za vsakega člo-
veka čas, v katerem se uči. Na podlagi izkušenj in naukov, ki si 
jih je pridobil v tem kratkeltt Času. zo|*?t gradi za bodočnost, a 
pa pojačuje temelje svojega dela. da bo njegovo delo nosilo in ro-
dilo še bolj bogat sad. kot v preteklosti. 

ništvo, da je v njih zadevi pristransko, ker j im ni dovolilo prosto 
ra, da bi prav pošteno izlili svoj žolč nad stranko, o kateri so mislili 
da jim je povzročila sitnosti. Ker se niso mogli znositi nad stranko 
so pa nekateri prav pošteno ošteli uredništvo, ki j e taka ošteva nji 
sprejelo kot nauk, če dva čitata enoiato, se velikokrat dogodi, da to 
kar sta čitala razumeta vsak po svoje. 

Razprava o bodočih pravilih se j e vršila več ko leto dni. Ne 
kuj članov j e bilo pri te j razpravi precej občutljivih. Dasirav 
no so bila priporočila splošna in so veljala sedanji konvenciji 
Waukeganu, so jih občutljiveži obračali na sebe in so prihajali 
precej močnimi osebnimi odgovori, ki niso imeli stika s priporoči 
lom za bodoča pravila. Tudi v takih slučajih j e bilo treba dopi 
sovati in dopovedovati, da ima vsak Član pravico staviti stvarn 
nasvete bodoči konvenciji. S. N. P. J. Včasi so taka dopisovanj 
pomagala, včasi niso, in dopisniki so ostali pod vtisom, da je ur« 
ništvo pristransko, kar j e bila seveda velika zmota. 

Vsi fakti pa govore, da postaja oficijelna številka premajhni 
Treba bo povečati sredino številko ali pa petkovo. Uredništvo j 
dobilo velikokrat pod nos, zakaj dopis ni izšel takoj v prvi štj 
vilki, ko j e bil doposlan. Zopet j e bilo treba pojasnjevati, da i 
bilo prostora v prvi .številki, in da gredo dopisi v list po vrsti k< 
prihajajo, ako niso bili zadržani, da se dobe potrebne informacij 
To zadnje se j e zelo redkokdaj zgedilo. j 

Uredništvo le konstatira, da je treba list povečati, da bo o 

govarjal potrebam, kako sč bo to izvršilo ali kako se naj izvri 

bo pa povedal brat upravitelj, Ipr se s povečanjem lista poveča 

tudi stroški; finance pri listu pa spadajo pri listu v podrod 

uprave. f , ' , ' 
Prtčfej močna j č tudi zdhteVh, da s^feiia mesečnik v anglefci 

ni za tiste člane, ki so tukaj rojeni ali so pa zelo mladi prišli v 

deželo, da se niso mogli naučiti pismene slovenščine v tisti mei 
da j o pišejo in pravilno razumejo. V prilog temu govore dejstv 
da bo polje za poduk in agitacijo postalo obširneje, ki je posti 
omejeno, odkar j e bil sprejet novi zakon za izseljenike. Tudi 
tej zahtevi spregovorim bolj obširno, ko pride na razpravo. 

Za poduk bi se lahko storilo več, odkar ima Slovenska narodi 
podporna jednota svojo tiskarno. Razne razprave, članki, povei 
itd. vzgojevalne in podučne vsebine, ki so izšle že v Prosveti, 
se lahko zbirale v snopičih in prodajale po nizki ceni. Časnik, I 
se prečita, se navadno zavrže, medtem ko se knjižica hrani in d 
stikrat roma iz rok v roke, ali j o pa človek čita po dvakrat ali 
večkrat kasneje, da mu ostane v spominu, kar je čital v nji. ' 
vprašanje pride gotovo tudi na razpravo, ko se bo razmotrivi 
o izobrazbi in pouku. Prišli bodo še drugi nasveti, kako je tre 
širiti izobrazbo in poduk, da Slovenska narodna podporna jedn« 
ne pride v roke onim elementom, ki bi ftajraje zasukali kolo čâ  
nazaj. Takrat bom tudi jaz povedal svoje misli obširno in r 
zumljivo, kar bodo storili tudi drugi bratje in sestre, lei se t 
nimajo za vprašanje izobrazbe in pouka. (Marsikdo je od mei 
pričakoval, da se bom spustil tudi v zadeve drugih departmenti 
v svojern poročilu. Urednik ni nadzornik organizacije, ampak nj 
mu j e odkazan poseben oddelek, In zato se moje poročilo nana 
le na ta oddelek in ne na druge, o katerih bodo poročali gl. oribo 
niki, katerim gredo mar. Imam pač razne nasvete tudi za dru| 
oddelke, ki pridejo na vrsto, ko bo zadeva na razpravi. Takrat | 
veda ne bom poročal, ampak udeležil se bom razprave, kot drq 
bratje in sestre, ki imajo sedež na tej konvenciji, z edinim nam 
nom, da se zavrže, kar je slabega in sprejme, kar je dobrega, j 

Poročal bi lahko e poslopju, tiskarni, zavetišču itd., a za ^ 
te naprave so bili izvoljeni odbori, ki bodo poročali o njih. Pol 
čanje od moje strani o takih zadevali bi bilo le posegsnje v dolu 
sti drugih odbornikov, kar ni pravilno, ampak je nekaj vsiljiv^ 
razpravljati o takih zadevah, kadar pridejo na dnevni red, je | 
seveda nekaj drugega, in takrat me veže dolžnost, da posežen^ 
razpravo. J 

Tudi o svojem delu sem povedal najnujnejše in sicer to, ll 
je bilo treba povedati, da se dobi snov za kasnejše razprave, kaj 
razprave šele zjasnijo in zbistrijo pojme, da je mogoče naprs* 
dobre in zdrave zaključke v interesu Slovenske narodne podpoj 
jednote, njenega članstva in za bolje in'svItIo bodočnost člove| 
družbe, posebno pa delavskega razreda. , J 
,i Preden zaključim, moram omeniti, da sem bil člsn tudi « 
bora, ki je izdelal načrt za bodoča pravila. Jaz in drugs moja 1 
variša, ki smo tvorili ta odbor, smo se pri sestavi provizoričnfl 
načrta ozireM na želje č lanstva . " Skušali smo poprsviti n*l 
ke, ki so se pokazale v zadnjih pravilih. Ti popravki se nad 
njajo na volitev gl. odbornikov s splošnim glasovanjem, 
darstva v jednoti. bolniških skladov itd. Glede p o s m r t m n ^ e 

[zavarovanja do pričakovane Življenake starosti nismo dali nič« 
v načrt, ker nismo do določenega čaaa prejeli od zsvsrovab Kot člani Slovenske narodne podporne jednote smo ae učili in ... 

gradili od konvencije do konvencije, od njene ustanovitve pa do tehnika (aktuarja) potrebnih pojaanil. Zato se bo pa obširnj 
današnjega dneva. Na invllifi pridobljenih naukov in izkušenj tem razpravljalo na konvenciji in odvisno bo od večine te M 
smo delali, razvijali in gradil i To, kar vidimo danes, je sad tega' venci je, kaj se bo sprejelo, da bo odgovarjalo potrebam člsnri 
dela. teh pridobljenih izkušenj in naukov. In če si danes kateri S. N. P. J. in postavam države Illinois in drugih. J 
posameznik lasti vse to. kar Imamo kot sad njegovega dela. je v I Sestava provizoričnega načrta ni bila lahka reč, ker j«* « 
zmoti. Kajti Slovenska narodna podporna jednota je sad dela treba nekaj izdelati, kar bo tvorilo temelj razpravam, pri katrt 
vseh, ki ao se učili, širili svoje znanje in delali. Eni so delali bodo lahko tudi Usti povedali svoje mnenje, ki mislijo, ds 
manj. drugi več. posamezniki so mogoče celo ovirali to delo. ne za- oziralo na njih želje in zahteve, in da se odbor za pravila m V* 

smo ti »kal! v lastni ti-karal prvo številko Praevete in potem vedajoč se. da ne morejo u*tavlti dela, ki ga vrti zavedna masa. z njimi, 
kajpak še marsikaj doku,-vali In tabolJAali. ter izpopolnjevali uko- V tej luči glejmo na preteklost in razumeli bomo prihodnost,' Odbor za pravila je storil v danih razmerah In po svojih i 
ro vas čas prvih šest mcseeev, de emu uredili to, kar j e danes, ! ki j e pred nami. ^ * J č e h najbolje, kar j e mogel Izvršiti Zavedal ee je , da sestoj« 



Hudi, in ker so ljudj« omejen* bitja, da je podvržen napakam in 
imoUm. ki ee pa bodo lahko popravile a stvarnimi razpravami na 
konvenciji« 

V zadnjih itirih letih aem govoril tudi parkrat zunaj Chi-
^ na prireditvah društev S. N. P. J. P o nekod so mi povedali, 
da so znani in atari klerikalni nasprotniki S. N. P. J razvili atra 
ino protiagitacijo proti Slovenski narodni podporni jednoti. Stra-
šiii so ljudi pred njo a P»*jom in hudičem in prikazevali nekatere 
glavne odbornike, kot peklenščke — sinove Luciferja, ki hodijo 
po gvetu, da zapeljejo duše ubogih slovenskih delavcev. Na te pri-
reditve so prišli tudi člani drugih organizacij v pričakovanju da 
»e bom poslužil napVam tem zakletim sovražnikom Slovenskena-
rodne podporne jednote taktike njih voditeljev. Na prireditve 
jih je torej P W ) d a radovednost. In tu so se prepričali, da je 
velika razlika Slovensko narodno podporno jednoto in njenimi 
n^protniki. P « =>• P. J. so našli dostojnost, videli so, da se 
res ta organizacija briga za dobrobit svojega članstva in da dela 
w napredek v človeški družbi in osvoboditev delavstva is mezdne 
sužnosti. Agitacija nasprotnikov Slovenske narodne podporne 
jednote ni imela tistega uspeha, ki so ga pričakovali njeni smrtni 
sovražniki, ampak je podžgala njeno članstvo še k bolj naporne-
mu sgitatoričnemu dolu, kar pokazuje naraščaj njenega članstva 
od združevalne konvencije do danes. 

Gl. odbor mi je poveril, da izdelam knjigo, o kateri je zaklju-
čila združevalna konvencija, da izide v spomin dvajsetletnega ob-
stanka Slovenske nahodne podporne jednote. Dela ne bom opisaval 
ker bodo povedali kritičarji, kakšno je. Omeniti hočem le to, da 
so bila sredstva zelo skromna za zbiranje materijala, čas pa velfko 
prekratek za izvršitev dela. Knjiga bo najbrž že v rokah delega-
tov, preden se razidejo. Delo je precej zakasnelo zaraditega, ker 
se je knjiga tiakala v laatni tiskarni, da se znižajo produktivni 
stroški. 

Konvencija je tukaj in določila bo lahko tudi pota in smernice 
za agitacijo v bodočnoati. Pozabiti ne smemo, da sta od premišlje-
ne taktike in zdrave krepke agitacije odvisna rast in razvoj vsake 
organizacija. Slovenska narodna podporna jednota pa ni v tem 
oziru nobena izjema in je podvržena tistim zakonom razvoja, ka-
kor vsaka druga organizacija. Zato pa zastavimo vse svoje močj 
pri razpravah, da bo bodočnost Slovenske narodne podporne jed-
note še sijajnej* in lepša, kot je bila njena preteklost. Na delo 
bratje in sestre, in uspehi ne bodo izostali. Moje trdno prepriča-
nje je, da kdor dela za boljšo bodočnost človeške družbe, za 
popolno odpravo mezdne sužnosti, sploh za odpravo suŽnosU v 
vsaki formi, temu gre bodočnost. Ta gleda tudi bodočnosti mir-
no v obraz, kajti bodočnost nima zanj nobenih skrivnosti, še manj 
pa grozot, ker se zaveda, da je storil svojo dolžnost kot človek in 
delavec. 

h v . 1 ^ ! « v kleznikarft k o t P r e d n i k u našega odaeka ae za-
»i>t J i J u T J » b " V e d n o n a ako aem alučajno zahteval kako pojaanilo. 

, 0 r " e n i t i m o r w * i tudi, da aem ae udeležil aej letnega zborova-
nja, katero se je vršilo meseca feb. 1.1., ter seje izrednega zborova-
nja v mesecu juliju. Pomagal aem reševati zadeve, katere ao bile 
na dnevnem redu po svoji najboljši zmožnosti. 

H koncu pa naj pripomnim, da moje delo za S. N. P. J. ne 
obstoja samo v delokrogu gl. odbora, temveč svojo dolžnost vršim 
napram organizaciji s tem, da delujem ter ščitim vse njene usta-
nove. . 

Bratje delegatje in sestre delegatinje, podal aem vam moje 
kratko ter skromno poročilo, vaaj toliko, kar spada v moje pod-
ročje. Ako pa želi kateri še kakšnih nadaljnih pojasnil, sem drage-
volje pripravljen jih dati po avoji najboljši vednosti in zmožnosti. 

Se Vam zahvaljujem za poaluh. 
John Križmanič, član gl. porot, odaeka. 

Poročilo se sprejme na znanje. 
Sledi poročilo porotnice seetre Mary Udovich: • * >'4 

POROČILO GL. POROTNIC« HKS. UDOVICH. 
Cenjeni delegatje in delegatinje osme redne konvencije S. N. P. J. 

Kot članica glavnega porotnega odbora predložim poročilo o 
mojem delovanju od meseca januarja leta 1926 p* do danea. Kot 
gori omenjeno, je doba kratka, poradi tega je tudi moje poročilo 
bolj kratko. 

V tem času sem prejela od br. 2eleznikarja, predsednika glav-
nega porotnega odbora, oaemnajat zadev v razaodbo, katere aem 
rešila točno in nepristranako. Smem pa reči, da, ako bi hoteli člani 
in članice pri svojih pritožbah razumeti nekoliko bolj naža pra-
vila, bi s tem imeli zadeve veliko hitreje rešene in delo prizadetih 
strank bi bilo skrajšano, poaebno predsednika tega odbora. Bilo 
bi veliko več sloge in bratstva v jednoti, ako bi ae društveni od-
bori posebno predsedniki in tajniki nekaterih društev aami ne 
cenili, da ao več kot članai vo, in ako bi hoteli razumeti najprvo 
sami pravila, katera bi mogli tolmačiti članom avojega društva. 

V tem času smo imeli slučaj, da član, ki ne zna piaat in čitat, 
ni vzel prestopnega lista k bližnjemu družtvu. Društveni tajnik se 

jal na 

Bratski pozdrav vsem 1 
Poročilo se aprejme na znan 
Sledi p o č i l o predsednika g 

Je. 
1. I 

Jože Zavertnik. 

porotnega odbora: 
POROČILO PREDSEDNIKA GLAVNEGA PORtfTNE-

NEGA ODSEKA S. N. P. J. 
Bratje delegatje in aeetre delegatinje: 

Z dnem prvega januarja, t. 1., sem prevzel urad, katerega mi 
je poverilo članstvo s splošnim glasovanjem. Pripomnim \iaj, da 
mi je bivši predsednik glavnega porotnega odseka, John Under-
wood, izročil vae v najlepšem redu. Moje poročilo se nanaša le na 
dobo osem mesečnega poslovanja, to je od prvega januarja do 31. 
avgusta, t. I. 

V teku osem mesečnega poslovanja, kot predsednik glavnega 
porotnega odaeka, sem prejel 67 različnih pritožb, med označenim 
številom pritožb je bilo 16, katerih se radi enega ali drugega opra-
vičenega vzroka ni jrcoglo vpoštevati, po večini pa so bile zastarele 
ndeve, katere v smislu pravil ne morejo priti vpoštev. Vse od-
klonjene zadeve so bile prizadetim strankam vrnjene, s potrebni-
mi pojasnili, seveda. 

Skupne menjajoče korespondence, to je prejetih in oddanih pi-
sem, v teku osmih mesecev je bilo tristo petindevetdeset; pisem, 
itooaemdeset prejetih, in dvesto petnajst oddanih pisem. Da ome-
njam korespondenco, je vzrok, ker smatram za potrebno, obenem 
pa imajo bratje delegatje in sestre delegatinje odprt vpogled v po-
tovanje glavnega porotnega odseka. 

V kolikor se tiče plače predsednika glavnega porotnega odae-
ka, naj omenim, da predsednik ne dels za plačo, temveč dela za 
jednoto, kajti ako bi računal porabo vsega časa, ki se porabi za 
reševanje in urejevanje zadev, ni predsednik plačan niti po pet-
indvajset centov nd uro. Slednje omenjam radi tega, ker mi je 
neki »obrat častital radi visoke plače. 

Pritožbe nimam nobene. Člani in članice glavnega porotne-
ga odseka rešujejo zadeve dobro, stvarno in premišljeno, na pod-
Ugi doprinešenih podatkov in dokazov. Upravni odbor mi je bil 
vedno na roko, kadarkoli sem potreboval pojasnila o eni ali drugi 
»devi. Dobil sem vedno in točno, kar sem zahteval. 

Uredništvo "Proavete" je točno priobčalo vsako uradno obja-
vo, »kratka: vladala je med nami lepa harmonija. 

To je moje kratko poročilo, v kolikor se tiče mojega osem-
Jeznega poslovanja kot predsednik glavnega porotnega odaeka. 
Koncem naj pripomnim, da zadeve, katere so iz enegs ali drugega 
vzroka zaostale, bodo rešene po konvenciji, kajti vseh pritožb ni 
bilo mogoče rešiti pred pričetkom konvencije. 

Ako kateri izmed bratov delegatov ali sester delegatinj želi 
"keKa pojasnila, aem pa rade yolje na uslugo. 

Končno bratje delegatje in aestre delegatinje zastopniki in 
stopnice črez 57 tisoč duš broječe organizacije, od Vašega dela 
J« odvisen nadaljni razvoj, te velike ustanove, naprej torej po 
črtani |x>ti v svitu žarka luči I 

Želeč obilo vspeha, Martin Zeleznikar. 
Poročilo se sprejme na znanje. 
»ledi poročilo porotnice aestre Frances Tauchar: 
''ravi, da ni pripravila pismeno poročilo, ker je bils doba 

uradovanja le od zadnjega referenduma; in nI bilo ta 
|'h Va*nosti, da bi bilo potrebno daljše pismeno poročilo. Reže-
'JJ" * vse zadeve poslano porotnemu odboru in njej predložene 
» Predsedniku gl. porotnega odbora, kot se ji je zdelo v smislu 
FIVJ '7M članatvo in Jednoto najbolj pravično. 

Poročilo se sprejme na znanje. 
»Mi izročilo porotnika br. Križmančiča: 

POROČILO GL. POR. JOHN KRIŽMANClf A. 
^ n a zbornica: * 

Kot člana gl. porotnega odaeka 8. N. P. J., kateri urad mi je 
članstvo potom splošnega glaaovanja preteklega leta, 

SLutfu d o ,*n°»t , da ae vam cenjeni zborovalci, Ur sploh vsemu 

katero mi je 
porotnega odseka, pod pred-

"^ ' "krais jše zahvaljujem. 
^ tkom novega leta sem zsvzel svoje mesto, 

l"v<rJ(no, z ostalimi člani fl 
b r a U M fcleznlkarja. 

t Ju k t t t e p o m i i « b U o Poverjeno, oziroms zadeve katere ao 
» ' 'Milane od etrani br. predaednika odaeka v rešitev, sem ve. 
p l7vršil, ter nemudoma odposlal na pristojno mesto. 

* iMi r 4 / iH*bHh " » i « d a vpoitevsm pravila, ter 
jatih, ter predloženih dokazov izrečem mojo 

r 

ra/ 
istih, ter predloženih dokazov izrečem mojo olmodbo. 

r * * d e v e h , kjer mi niso dovolj jasne, se vedno obrnem na 
^ I*>rot. odaeka za podrobne informacije, da na podla* 

h k o l ,r*vično glasujem. 

tudi ni pobrigal ali ae ni zavedal", ampak je avoje člane pofil 
obisk. Kaaneje »e je dotičnemu članu odklonila bolnižka podpora. 
Ko pride potem taka zadeva pred višjo inštanco, moramo gledat 
za dobrobit organizacije, to je. ali naj ae izplača taka podpora 
članom, ali pa v podvojenih atroških kaaneje odvetnikom? Porad -
tega bi priporočala konvenciji, da napravi nekoliko oatrejše točke 
v pravilih, kar ae tiče društvenih odborov. 

Z današnjim sistemom bolniške podpore ae nikakor ne atr 
njam. Smem reči, da je velika brezposelnost, ki je nastala zadnje 
čase, izpraznila skoraj vae bolniške aklade. Da aem omenila brez 
poselnoat, namesto bolezen, navajam fakte, ki aem jih prejela 
razsodbo. 

Član, ki ae je naznanil bolnim za malenkoatno bolezen, pri 
kateri je opravljal lahkji dela, je Ml kasneje obtožen pri družtvu 
in mu je bilo dokazano, da je rea Opravljal delo ter je priznal to 
tudi sam. Nad trideaet članov je bilo na aej i in z nadpolovično ve-
čino je odglaaovalo, da Se mu iaplačp bolniška podpora, a priponi 
bo, da bodo člana apodili iz naselbine, ki je obtožil simulanta. 
Bratje in sestre, tukaj je najboljši vzgled, kako se dela v 
organizaciji, poaebno glede bolniškega aklada. 

V našo organizacijo se je zadnje čaae vrinilo, mnogo nasad 
njakov, ki nlao mogli prej atoplii akozi miljonake verige. Seda 
pa skušajo najprvo izprazniti bolniške razrede, potem bl šli pa še 
naprej, ako bi se jim posrečilo.'^Jeliki bolniški akladi ao po mo-
jem prepričanju prineali v orgeivfcacJjo mnogo nazadnjakov in ne-
b^atstva. Poraditega bi priporočala konvenciji, da uvede le dva 
bolniška razreda, in aicer en in dva dolarja dnevhe bolniške pod-
pore, a povišanjem aaeamenta v bolniški aklad. < - •» 

S pojasnilom br. 2eleznlkarja sem bila vedno zadovoljna, ker 
aem prejela kar aem potrebovali«. Udeležila aem se redne in lzred 
ne aeje, vršeče ae Januarja in Juljja 1.1., enega glaaovanja, ki aem 
ga pravočasno odposlala na pristojno mesto. Na sejsh sem ss ved 
no udeležila glasovanja, ki ae ml je videlo v koriat organizacije 
S. N. P. J. * 

Pred zaključkom mojega poročila, kakor žo omenjeno kratke 
dobe, sem vršila avojo dolžnoat vedno točno in nepriatransko In po 
mojih najboljših močeh in zmožnosti, za kar Jamčim današnji kon 
venci ji ter oatalemu članatvu, ki me je izvolilo z zadnjim refe-
rendumom v ta odbor. 

Mary Udovich, članica gl. porotnega odbora 8. N. P. J. 
Poročilo ae sprejme na znanje. 
Sledi poročilo porotnika br. John Terč^ja: • 
Bratje in sestre: Jaz aem bil izvoljen v porotni odbor na 

clevelandski konvenciji, na aplošnem glasovanju sem pa izgubil 
ta mandat. Postal aem zopet porotnik, ko jo brat Underwood od-
stopil, ker sem imel za Izvoljenimi največ glaaov. Odbor v Chl-
cagu me je vedno izrabil za reševanje kakšnih zelo kočljivih za-
dev prepirljivega značaja in jako otežkočenega reševanja. Vaelej 
sem delal po svoji najboljši prevdamoatl, ter rešil In uspešno 
razsodil mnogo zapletenih alučajev. Z ostalim odborom amo de-
lali složno in vzajemno. 

Poročilo ae vzame na znanje. 
Sledi poročilo bolniškega odseka: 
Predsednik bolniškega odseka poroča: 

POROČILO PREDSEDNIKA BOLNIŠKEGA ODSEKA. 
Ker opravljam obenem dolžnosti predsednika gl. bolniškega 

odseka, naj za ta odbor poročam, da ao poaamezni Člani gl. bolni-
škega odbora preiskovali v njihnam okrožju pojavljene slučaje, 
o katerih so poročali sejam gl. odbors. Vsi aoodborniki ao Iz-
vršili dane naloge kar najbolje mogoče v danih razmerah. Med 
vsemi je bil brat ftular največkrat zaposljen v preiskavah. O 
njihnem delovanju bodo sami podali poročila. 

Po mojem mnenju je sistem v tem oziru potreben in je prh 
porogljivo, da se bolniški odbor ohrani kot je, Izuzemši, da ae doda 
eno okrožje s tem, da se vzhodna okrožje rszdeli v dv« okrožja. 

V dobi od zadnje konvencije sem osebno preiskoval sedem 
slučajev (na licu mesta) ksteri vsi ao bili za jednoto povoljno re-
šeni. Ker sem,o stvari poročal gl. izvrševalnemu odboru, ne bom 
o tem ponavljal. 

Blas Novak, preda. gl. IkiI. odseka. 
Poročilo se sprejme na znanje. 
Sledi poročilo bolniškega nadzornika br. Ambrozichs: 
Cenjena zbornica! Od zadnje konvencij« sem imel preiska-

ve pri šestih društvih: Pri dr. AL 817, Kzport, Pa. sem prelskal 
zadevo br. Psul Skslcs. O nJem se je aumilo, da gotovo nI odgo-
varjal resnico, ko je bil pri društvenem zdravniku na preiskavi 
za vstop v društvo in jednoto. Kmalu potem ko je pristopil, je 
šel v zavod za jetične. Vzelo mi je precej truda, pred no sem 
prišel na sled, ker zdravnik, ki ga je preiakal za vstop v jednoto, 
je medtem časom že umri. Obrnil aem ae torej na zdravnika Pag-
perja, tedanjega dr. zdravnika, če je nJemu kaj znano, bodisi o 
Skale u samemu, ali pa njegovi družini. . Rekel je, ds on drži 
zdravniške rekorde tejno. Po daljšem pogovoru ml Je povedal In 
tudi pokazal karto od Skaka, da je bil v njegovi oskrbi že meseca 
marca, 1922 in pri poznan za jetlčnaga. Nato je Hkalca šel k 
zdravniku Msykerju, in on mu je izpolnil prošnjo za vstop, in bil 

je sprejet v društvo 0. aprila. 1022. Torej sem pronašel, da nI 
odgovarjal resnico, ko je vstopil v Jednoto. Nato je bila sklicana 
izredna seja, in Je bil Paul Skalca izobčen ia Jednote. 

Pri dr. št. 203, v Biahop. Pa. sem imel dve preiakavi. Br. 
Findajra in br. Kočevarja. Obadva sta bila že delj čaaa na bol-
niški podpori, in imela sta razne prepire, tako da ata ae poleg dru-
gih obtožb še sama pričela zatoževati različnih prestopkov. Po-
trudil aem se, kolikor sem se mogel, da dobim prave podatke. Vde-
ležil aem ae dveh sej ondotnaga društva, in končno atvar rešil v 
zadovoljstvo obtoženca in Jednote. 

Pri dr. Št 46«, v Bertha, Pa. aem imel prelakavo zaradi pre-
stopnih listov od dr. št. 287. is Burgettstowna, Pa. Ker sta oba 
društva blizu skupaj, sem pronašel, da ko ae je dr. št. 463 usta-
novilo, ae Je začelo nekakšno nasprotstvo od dr. št. 287, ker j« 
bilo v omenjeni naselbini nekaj članov, ki ao pripadali k dr. št. 
287. Nekateri so dajali slabi* vzglede, ko ae je ustanavljalo dr. 
št. 463, čeravno so se šteli »a napredne člane S. N. P. J. Sklical 
sem sejo obeh prizadetih društev, ter uredil zadevo v zadovolj-
stvo obeh strank.' • 

Od dr. št. 283 sem imel za dobiti zdravniške listine, tikkjoče 
se sestre Tomič, ki je bils na sumu, da je njena boleaen morda 
izvor kakšne prejšnje zaatarele bolezni. 

Pri dr. št. 287 sem imel preiskavo sa br. Ponigaca, ker Še delj 
časa boloha, In je bil tudi obtožen kot simulant. Kolikor aem mo-
gel pronajti pri zdravniku, dotični član ni nlkak simulant, kakor 
se mu predbaciva. 

Pri dr. št. 216 sem Imel preiskavo seatre Savar. Ona Je bila 
obtožena različnih prestopkov sa časa njene bolezni. Kot aem 
izprevidel, da če bi bil prej preiakaval, bi ae bila že prej javila 
zdravim. Ko je zvedela da pridem tja. se je javila zdravo. 

V več slučajih sem sprevidel, da člani ki ao sa varovani sa tri 
ali žtiri dolarje bolniške podpore, in so poleg že saihcl in pečlarji, 
se premeta zavedajo in ne marajo obiskovati zdravnikov, da bi 
preje okrevali. 

\ rasnih tlrugih krajih sem tudi naletel na Ntzltčne alučeje, 
Mesto da bi se društveni odborniki pobrigali in gledali na to, da 
se vsak bolnik zanima za avoje iniškodbe. se eden ns drugega 
zanašajo: če ne bo oni Izvršil, pa še jas ne bom. To pomaga 
Črpati vae aklade. 

To je moje poročilo o delu, ki sem ga Imel od zadnje kon-
vencije. 

Jacob Ambroslch, bolniški nadzornik sa vahodno okrožje. 
Poročilo ae sprejme na snanje. 
Poročilo bol. nads. Jos. Zorkota: • 
On poroča. Via je imel malo dela, ker še ni dolgo v tem odboru. 

Eno zadevo je rešil, ki mu je bila poslana od predaednika bol. od-
aeka, ter rezultat aporočil gl. uradu. 

Poročilo se sprejme na snanje. 
Poročilo bol. nads. Anton Sular ja: 

POROČILO GL. HOLN. NADZ. BR. AULARJA. 
Delegaciji osme redna konvencije a N. P. J., v Wauk«ganu, IHi— 

Kot član bolniškega odaeka podajam tukaj nekoliko poročila 
glede mojega delovanja od sadnje konvencije. 

Največ poala Je pač bilo a preiskavami rasnih sumljivih bol. 
nikov. Tudi drugih jednotinlh sadev Je bilo precej sa reševati, 
kot tožbe, atavke itd. 

Eden izmed jednotinlh problegiov je tudi pravilno nadsoro-
vanje bolnikov. Zadnje Čaae je preoej pisanja o simulaciji. Bamo-
obaebl ae razume, Čim alabeJše ao 4elavake razmere, tem večja je 
izkoriščanje jednotine blagajne. Med tem ko nek Ura društva 
atrogo pazijo, da dobe bolniško podporo le tlatl člani, ki so v smi-
slu pravil v reankl deležni, a« pri drugih poatopa preveč površno 
in prijateljatvo ali zamera igrata precejšnjo vlogo. 

Gotovo je, da kolikor več atarih članov bomo imeli, toliko več 
težkoč bo v tem oziru. Jako priporočljivo se ml vidi, da bl vrhov-
nI zdravnik od čaaa do čaaa obiakal društva po rasnih naselbinah, 
in bl najložje dognal, če ae rea izkorišča jednotina blagajna akosl 
simulacijo. Zraven bi bilo to v zadoščenje tistim članom, ki so 
v resnici bolni, pa jih družtva smatrajo smožne sa delo. 

V teku zadnjih 4 let sem prelskal kakih 40 bolno sumljivih 
slučajov In v večini aem uvedel posebne sdrsvnižke preiskave. 
Mimogrede omenim, da aem al s tem nakopal tudi približno toliko 
sovražnikov, kajti zamera je vaelej, bodlal če je bolnik aposnan 
apoaobnim sa delo, ali pa če Je v reanicl bolan. 

Anten flular, gl. bolniški nadiomlk. 
Poročilo ae aprejme na znanje. 
Poročilo bol. nadz. Frank Kluns: • * 
Cenjeni bratje in aestre t 
V teku mojega poalovanja kot bolniški nadzornik ss aevarno 

okrožje, nimam veliko posebnih poročil, Kar ae tiče bolniške pod-
pore v tem času, se Je v severnem okrožju še prilično In povolno 
reševalo, Uko da nI bilo posebnih altnoatl pri nobenem ismsd 
sedemindvajsetih društev, kar snačl, da društva na aeveru veatno 
zpolnujejo svoje dolžnosti, ker drugače bf ne dosegla tega uapehs. 

Imel sem i * nekoliko dela pri društvu št. 126, na I*etamla 
Townslde, Minn. fiel sem po naročilu braU gl. predaednika na 
dotlčno mesto, in to pa zSto, ker Je prišlo do nesporazuma med -
društvom In eninfi članom, kar ae pa na vsa prizadevanja le nI 
poarečilo, da bl ae zadeva zadovolno poravnala, In tako ae je sa-
vleklo da se bo moglo sedaj rešiti na tej konvenciji, kadar bo sa-
deva'prišla na dnevni red, 

Vdeležll sem ae prve letne aej« akupn«ga gl. odbora; druge 
zredne aej« skupnega gl. odbora, katera a« Je vršila 20. in 21, Ju-

"ija, se pa nisem mogel vdeležiti. 
Frank Kina, odbornik bolniškega odaeka. 

Poročilo bol. nadz. John Goloba: 
Poročilo glavnega bolniškega nadzornika / a sapad. 

Na tem mestu nimam prav veliko za poročat, kar vae zadeve 
kolikor sem jih lm«l za časa moj«ga ursds, sem vedno po#lljal 
glavnemu upravnemu odboru. Imel aem več zadev, katere pa 
mialim. da so se vse povoljno rešil« v korist jednote. (Tako vaaj 
as mislim, ker sem vedno nato deloval.) Ali pričakoval pa ni-

i da bl bile društven« sitnosti tako težke za vravnati; sprevi-
del pa sem. da jih liajvoč Izvira Iz oa«bn«ga sovraštva, In posle-
dice |ia irgleds, da bl morala trpeti Jednota. Ako bl ae le moglo » 
dopovedati članstvu, da naj privatne atvar! puati doma kadar gre 
na sejo, ps bi bilo veliko boljše. 

John Golob, bol nsdz. sa sapad. 
Poročilo s« sprejme tis znsnje. 
Hledi poročilo gl, nadzornega odbora: 
Predsednik nadz. odbora poroča: 

Cenjena konvencija I 
Ker sem bil potom splošnega glasovanja Izvoljen predsedni-

kom nadzornega odbore, ds pr«vsamem posle istega s 1, Januar-
jem t. I. je moje poročilo, katerega Vam aadaj podajam v reenki 
kratko. Uverj«n aem pa, da bodeta moja soursdnika tembolj aa 
dolgo poročala, «d«n is raziogs ker je bil dalj čaaa predsednik te-
ga odbora kot jaz, drugi je pa bolj ambkiozen kot Jaz. 

O finsnčnem napredku «n«gs oddelke kakor tudi o nazado-
vanju drugega oddelka, stanje or|anisaclJs, njeno Imetje In vae 
druge podrobnosti so bUe pred dobrim ntasecom pregledne v gla-
silu, poUg tega Vam bodo še posamezni člani upravnega odbora 
podrobn*?je poročali. 

Iz navedenih razlogov se ml ae vidi umestno ponsvljsti Istega. 





Komentiral 
pbiemov, tod* 

j in optimističen sem glade nekaterih 
(oom— . . J * M * ® Pe^ti le s glavnimi pix>blemi, 
S i tega tudi maem komentiral manj važnih,\i ae mogoče vam 
L vsini. * 
f vsi smo gl«Uli,kJtko se razvijajo liati in cvet, videli smo ra-
«u, dozoreti sad. Naše življenje je polno načrtov, popkov in upa-

Tudi mi cvetemo in dozorujemo, fizično in duševno kot drevje 
cvet in listi n* njem. Natančno ne moremo zmeriti, koliko 

jg» smo storili aH opustili. Malo delo, ki smo ga izvršili ali 
0 nameravamo izvršiti. dAimo s tresočimi rokami in s strahom 

bo malo, nekaj j e pa vendarle. Našo duševno gospodarsko 
.ancipscijo, sadove našega dela izročamo zaupanju v bodočnost 
čakamo mirno na poziv, da dobimo svoje plačilo. 

r Z bratkim pozdravom, Richard J. Zavertnik. 
Nato prečito Še dodatno poročilo nadzornika Zavertnika o 

Mgkavi zadeve American Jugoelav Agency, ki se glaai: 
Verderharjova in Trbovčeva sadova. ' 

To je zelo nenavadna in komplicirana zadeva. Ako uvažuje-
M vsa druga dejstva, Id po pomešana v to zadevo, tedaj moramo 
riznati, da so še druge stranke poleg Verderbarja, Terbovca in 
pfciožiča moralno K direktno in nedirektno — krive. To j e 
pok, zakaj nI glavni odbor pokazal duha v postopanju, dokler 
potekel po zakonu termin, po katerem postanejo stranke imune 
& kriminalnega postopanja. Po mnenju odvetnika So^mour 
admana, ki j e bilo priobčeno v Prosveti, so stranke iovršile 
rfin poneverbe, toda bile ao imune pred kriminalnim poetopa-
jem, ker postoji dejstvo, da jo rok, določen po sakonu potekel, 
prašal sem nekaj drugi* odvetnikov, da fci povedo odprto svoje 
menje o mr. Stedmanu kot odvetniku. Povedali so mi, da je 
do konzervativen v podanju svojih legalnih mnen'j, in če je 
rekel, da je hudodelstvo, tedaj se on ne igra a svojim mnenjem, 
ipak je tako, kot pravi. Ako bi po mojem mnenju pričelo kri 
kalno postopanje pravilno ob pravem času, ko je bil akt isvršen, 
j porota^mogote spoznala ^ » n k e ^ J k r i v e in obsojene bi MH v 

Uopsnje proti a i im naprtj t vso našo močjo, da dobimo ras-
jadbo v teku enega lota nam v prilog, da tako istirjamo densr 

teb itrank. 
Dejstva so taka: 
Br. VerderhaT j o bil g i tajnik S. N. P, J.f br. Terbovec j e 

il gl. blagajnik 8. N. P. J., Ambroiič je bil predsednik gl. po-
jtnega odbora 9. N. P. J. Ta čja proti SL N. P. J. j e bil isvršen 
teku lets 1919. Po pravilih je bil br. Verderbar zaupnik dedi-

rv, ki so oddsljeni in v tujezemskih deželah. Po členu V, sekcija 
pravil, ki jih je sprejela sedma redna konvencija v Springfieldu 
ki so bila takrat veljavna, je bU pooblaščen izplačati dediče, 
lo prebivali daleč v tujezemstvu po takih potih, kot so bila do-

kna po njem, zakar je moral prejeti pravilno potrjeno pebot-
co za izplačan^ znesek. 

Po členu XVIII , sekciji 10, se čita: "Vsak odbornik te jed-
ote. ki sprejme kakšen znesek ali provizijo od tvrdke, ki trna 
lovske stike z jednoto, naj se kaznuje." / 

Br. Verderbar, Terbovec in Ambrožič so organizirali "Ameri -
frjugoslsv agency," ki ni bila drugega kot navadna "tovaršija", 
1 se pošilja denar v Evropo ali da dola kupčije s tujezemako 
•teto. "Tovaršija" po zakonu nima posebne identitete. Stran-
i, ki tvorijb "tovarši jo" se smatrajo za individuje in njih akti 
o individualni 

Ko so pošiljali denar dedičem v Evropo, so bili čeki naprav-
ni na American iJugoslav Agency in podpisani za American Jugo-
iv Agency po br. Terbovcu, da je bila kupljena gotovo vsota, 

in poslana dedičem v Evropo. V jednotlnih knjigah je bilo 
in jasno zadušeno, da so bili čeki poslani American Jugo-

Agency. Tp odkritja so bila naj prvo napravljena od tvrdke 
jrtgledovanje računov, ko so pregledovale! pregledovali in 
kili odobriti tranaakcije. 
Člen XIII, sekcija 9, stran 182 se čita, člani morajo naznaniti 

išenje ustave in pravil ki j ih odkrijejo, ia vsak, kdor vodoma 
•ztfi prestopke pravil, naj se kaznuje. Transakcije v knjigah 
N. P. J. so odprte in vidno. Vsaka oseba, ki pogleda vanje, 
lahko odkrije. Ka j pa aumšimi uslužbenci. Ali niso vsi člani 
V. P. J.? Kaj pa z našim računovodjem, ki je vsak dan videl 
transakcije, pa ni rakel besede, dokler niso bile te traasskcijc 

te od tvrdke za pregledovanje računov? Ali ni računovodja, 
vsak drug glavni odbornik, ki je videl te transakcije, pe 

P R O S V E T A 1 * 
. g e n 

Pisal je jednoti dne 19. septembra 1922, da ao bili vlošeni ugo-

rekel besede, tudi moralno kriv? In atepr kriv, do jo prelomil 
i m , sekcijo 9, ker je vedoma ščitil kršitelje, do ne bodo od-

V angleškem prevodu prayil se čita: "For a withdrswal of 
Jamounts frora a cbeeking acoount depository, orders author-
«i by the Supreme Secretary and Supreme Treasurer, and the 
peki sismed by the Supreme President snd 8upreme SocreUry 
»11 be deemed sufficient." 
IVsi čeki v tem čaan pa niso bih podpisani od gl. predsedniks 

t tajnika, ampak vsi čeki eo bili podpisal od gl. Ujnika in gl. 
' ijnika. V smislu poglavja 88, sekcije 106 illinojskega zako-

ne oseba, ki poneveri ali ai oleparsko prilasti za sebe ali 
ali skriva z namenom, da kaj takega izvrši za svojo vpora-

lae da bi v to privolil dedič, jodnoU, korporacija, društvo ali 
Nnica, naj bo zadeva, ie kakeršna hoče, denarja aH lastnine 
•Jfr dediča, jednoto, korporacija, društva ali podrutaice, ki je 

pod njegovo oblast ali katero upravlja zaradi njegovega 
^ s<J naj sodi zaradi tatvina. 

pravilih so dediči upravičeni do ameriških dolarjev, obto-
m i«' pa n a j p r v o izmenjal denar v krone, nato si je odtrgal 
nvizijo brez dovoljenja dediča ali jednote, kar odločno govori, 
* njegov akt kaznuje po poglavju 39. sekciji 196. Ampak br. 
rterbar je zdaj imun pred kriminalnim postopanjem zaradi 
**n<Ka roka, ki omejuje čas za postopanje proti zločinom po 

»tih, ko so bili odkriti. 
c i v i l n e m pootopanju proti Verderborju, Terbovcu etc. je 

Motena vloga na aodišču za pravičnost <equity), da se pre-
•jjjo računi Verderbarja in drugih, in proti Ameriški ekspres-
i j , da se zasliši kot priča proti Verderbsrju, do teko pods 
7 ^ ' i e , ki jih irna a Verderborju ia ki jih jednoU potrebuje, 
•»kaže n a sodišču pravičnosti, da jo v prsvem. Ts vloga j e 
* »»rfena dne 21. f e b r u a r j i 1921. 

v

 »esecu marcu 1921 je Ameriška ekapresna družba vlo-
HJfcvor za odločitev vloge, sklicujoča oc na sledeče tehnične 

J potreba pravičnooti. . . 
* Tajnost ne pootoji med Ameriško ekspresno družbo in 

Lt Pb HLA « ' .' »tranko. 1 
Vlf'Ka ne dokazuje, da Je Ameriška ekspresna družba za-

hirana v vlogi, zaradi tega se ne more pozvsti kot priča. 
Verderbar jo vlošH ugovor za odložitev ns podlagi sle-

»hničnih točk. 
Potreba provičnooti. 

vori in da za Verderbarja postoji legalna ia moralna dolžnost, 
da poloii račun jednoti. ^ 

Odvetnik Rubertaon nasprotuje obtožbi glede poneverjanja. 
Izjavil ps je, ds so stranke ravnale poneverjalao napram jednoti. 

Njegovi argumenti v prilog pravde so: 
JednoU bo prejela mogoče nekaj denarja. 

, Mogoče postoje moralni vzroki, da ae ošUjo zaradi njegovih 
napačnih dejanj. 

Njegovi nasprotni argumenti sa: x v* 
rr Propozicij« stane več, kot bo jf*|optu prejela. 

Pravda ne bo koristila harmoniji in zahtevo, dedičev ne bodo 
vložene. 

Dediči, od katerih še ni potrdU, ae: 
Frančiška K lun 4 190.00 
A ima J ur as ....t«..........«•«*.»•<........ 50.00 

' Antonia Kuretič .. 600,00 
Kotaraki Sud Ogulin h 500410 

M . s a d o o 
Jaz priporočam konvenciji, dn s i civilno postopanjo pospešuje 

do takojšnjegs uspešnega zaključka. 
Brat Berger izjavlja, da jo v dodatnem poročilu maoge neres-

nice. o Čemur bo govoril, ko pridejo v razpravo poročila in priporo-
čila gl. odbornikov. 

Poročilo R. J. Zsvertnika se sprejme na znanje. 
Konvenčni odbor oa plače izjavi, da ŠeH imeti augeotijo 

strani delegacijo in gl. odbora glade plač, da na podlaflt tetroaa 
sesUvi eno priporočilo, katero bo pozneje predloži! konvenciji v 
presojo. Vsak, ki ae zanima In lasa kakšne naevoU, a a j jih aaptše 
na listek, katerega iaročl temu odboru. 

Brat predsednik zaklju& sejo ob 12. uri o 
Frank ZaHz, predsednik. Ludvik Medveohok, konv. taj. 

Ffank fl. Taoekar, sapisnikar. 

19l!n. j fteoU seje 19. oeptomora i rzo . 
Konv. predsednik otvori oojo ob 1:90 popoldne, ter imenuje 

za reditelja br. John Kvšrtlcha in br. Majcena. 
Pov. odbor poroča, da so npvaoči vst, ln sicer 259 delegatov 

In 28 gl. odbornikov, skupaj torij HI. • 
Ctta se zapisnik 4. seje ter ao aprejme s poprovkl. 
Br. Godina vpraša, alt ae priobčijo v dnevniku tudi poročila 

gl. odbornikov, kajti to bo zvezano s precejšnjimi stroški. 
Br. Turit predlaga, do so priobčijo v zapisniku, izhajajočemu 

v dnevniku ProsveU, vsa poročila odbornikov, 
Br. Novak Je mnenja, da to ol jako umestno In skoro nemo-

goče, pač pa priporoča, da se poročila priobčijo po konvenciji. 
Br. Hlebec, št. £10, se čudi Br. Godini, ker priporoča, da se 

poročila ne priobčijo. Zahteva, da ae poročila v celoti priobčijo. 
Br. Podboj je mnenja, da ao poročila lahko kaoneje priob-

čijo, ne pa sedaj, kajti vzelo M preveč časa, prodno bi vos sapisnik 
s poročili vred Izšel v dnevniku Proevete. 

Zapisnikar br. Tauchar smatra za najboljše, <fa so priobči vse 
skupaj — torej zapisnik s ppročili vred — ne pa vsako poaeboj. 

Br.Pochnik, št. 21, tahtova. di* jr ide vse v Prosvoto ter da oa 
nič ne skriva. 

Br. Vidrich je tudi mnenja, "da >6 naj poročila priobčijo v ee 
loti. Ce je potrebno, pa sc gaj dodajo listu priloge. Stroški bodo 
sedaj ali pa pozneje, a bol j I ? je , da so sedaj. 

Br. Richard Zavertnik priporoma, da se dneviriH v to svrho 
poveča, tozadevne stroške pa zaračupa konvenciji 

Br. Pogorele*, It. »9, bi rad v^del, če jo zapisnik aa javnost 
ali za čUftBtvo j 0 m e w } a , da l feš dr^VHfk Prosveta prfbttfgo 9,000 
naročnikov, a članov pa je okrog 2^000, iz čes&r je razvidno, da 
bo kakih 29,600 članov prikrajšanih^ To smatra za krivloo napram 
članstva ^ ' : f , a 

Predlagano, da se poročila gl. odbornikov priobčijo takoj in 
da se v to svrho Ust poveča, m d l o g podpiran tn sprojot. 

Nujnih zadev ni. 
Sledijo porodiš posebnih odborov. 
Br. Jože Zovertnfk poroča v imenu refo ludjskegf odbora, da 

se bo konvencija Ameriške delavsko federacije (American Kedo-
ration of Ubor> vršita šole drugI mosec, radi česar niso odposlali 
b i to javnih pozdravov, kakor je bilo prejšnji dan sklenjeno. 

Br. Zaje poroča M gl. nadzornik, da m o Je konvencija v Cle-
velandu dala predsedstvo gadzorn« gA odbora, Javno glasovanje 
pa mesto tretjega nadzornika, f o t e m govori o svojem delu kot 
predsednik nadzornega odbora In 0 poslovanja <4 združitvene 
konvencije dsljc. Omenjs, do so ImeH sicer rasne sporo, toda ns 
osebnih. Tvrdka Thompson je pregledovaU knjige, nadoorniki pa 
trn pregledni! vse reč ime. Dobfll so vedno vsa pojasnila In raču-
ne so nsšli v redu. V Prosveti je v jkar dopisih povedal ovoje 
mnenje, Povdarja, da se mora asesment povišati, Ša aa koše ve-
liko Izplačevati. Nadalje razpravlja o Izboljšanju sistema ln pro-
grgms. Poziva vse navzoče in vse člane jednote, dn vsi varujejo 
blagsjno jednote. Noto razpravlja o skladih in vplačilih In je mne-
nja, dn premalo računamo a številkami. Zanimati ao moremo 
tudi zp gospodarstvo jednoto. Plačevali smo, In sedej imamo 
precejšnje premoženje v poslopju in v tiskarni. Povdarja, da ti-
skarna boljše uspeva, kakor jo pričakoval. Za Prosvoto so gf. nad-
zorniki pregledoli vse račune Hi niso nikdar našH nobenih nepra-
vilnosti. — Književna matica dolguje Jednoti okrog M,099. NI pa 
kriva Matica, Ae nhna finančnega uspeha, temveč vzrok moramo 
lokati vse kje drugje. NI sa to, do lil oe dajale subvenelje za po~ 
veetne knjige, pač pa priporoča, do so iodajajo znsnstvoue razpra-
ve in razni pemfleti. — Nadalje omekja, da smo s konteotl Imeli 
uspehe, todo kontesti so spravili v nošo vrote tudi veliko simolon-
tov. V bodoče treba pariti, koga se pri kontestih sprejeme. Nato 
ae dotakne splošnega glasovanja za izvolitev gf. odbora. Ugotav-
lja, da se je rszne reši predbacival.. ugotovijo po tudi, do gl. od-
bor kot celoU ni pričel a g i t a c i j o t o z a d e v n e inleljetivo. — Ome-
nja Š0, da so zahtevali od Ameriean Jiifoelav Agency poroštvo v 
tolikem iznosu kot je bilo Jodnotlm-ga denarja odposlano potom 
imenovane agencije. Dejstvo Je, da so bile oškodovane vsled de-
lovanje tiste agencijo in sirote, hr> dotšnoet jednote je, do se sa to 
stvor zavzame. — Daje tudi par naavotov glede Ukoriščanja 
skladov ter glede jednotlnega doma ter nakupa lote zraven doma. 

Predlagano In podpirano, da m- poročilo gl. nadzornika Zajca 
vzame na znanje. Predlog sprejet 

Poroča br. Homrak, Mvšf nad*,mik jednote. Oledo poslova-
nja ne bo dosti govoril, kajti vsak je Mak čltol v uradnem glasilu 
o tem. Večkrat je poročal In Se oglodal v orodnem gfasHa. Sej 
se je redno udeleževal, raaen prve sr jo v tem letu, kar je bil mne-
nja, da njegovo prisotnost ni nujno potrebno, ker jo te nastopil 
novi gl. odbor, v ksterem sam nI zastopan; pač pa jo za tisto sejo 
poobhistfJ nekego člene hf Oileage da ga zastopa. Nesporazuma 
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i 
s i rdi poročilo Književno Matioe. 

P O R O Č I L O K N J I t K V N K M A T I C E . 
Osmi rodni konvenciji SKPJ, v VVuukeganu, HL 

Cenjeni:— * * 
Moje poročilo glede Književne matiee ni posebno obširno, kar 

tudi doba, odkar sem preje! Ujnlštvo te ustanovo, ni posebno dol-
ga. Tajništvo sem prevzel meseca avguaU lanskega leta, to Jo no-
kaj nad loto dni. 

Na podlagi številk, kakor jih iskaaujejo knjigo od zadnje 
konvencije, Vam podajam sledečo poročilo glede našega knjišev-
nega trga: 

Zaloga knjid Književne matice od zadnje konvencije pa do 
koncem meaeca avgusta t I.. ae Je znižala as 5241 komadov In, si-
cer; 547 jih je poškodovsnih po vodi, ki je vdrla v shrambo Ma-
tice, -1695 se jih je pa razposlalo rasnim zastopnikom in prodalo. 
I (Tu naj omenim, d f knjige pri zastopnikih Še niso vae razprodane 
ln da še prav hitro ne bodo, če se bodo prodajala lmt do sedaj.) 
Ce ravno mi je znano, da Še nioo vae knjige goriomeajenega p o -
vila prodano, sem vendnr to Število vae! sa nekako podlago, po-
tom katero Vam lošje pokažem atvar Ukšno, kot v resnici jo, kar 
bo mogoče Vam v diskusiji glede bodočnosti Matice služilo sa 
boljšo podlago. 

Torej, Če bi bile voe knjigo, ki so še pri saatopnikik še pro-
dane, b| to pomenile, da smo od aadnje konvencijo povprečno UT4 
knjig Mm prodali. Ce te knjigo poraadelimo med, recimo. 80,000 
našega članetva — nevštevši drugih rojakov, ki tudi kupujejo 
knjige Ig naša aakme, vidimo, da Je komaj vsaki t i . član kupft po 
ono knjteo letno, Ce od tega ŠUvIla odštejemo še M g knjig, kate-
re j e kupila jednota sa kampanjo leta 1984 in knjigo* katera ao 
kupili nečlani, bi ao povprečno število članov na ono knj igo pre-
eej raztegnilo. Ali 00 oa toliko število odjemaloov taplača izdajati 
knjige? Bilo bi umestno, da so delegacija bavi s tam vprašanjem. 
Ce kdo veruje v knjige In Čaaopisje ali literaturo v splošnem, ve-
io jam a, toda ako aa tfrdPtvo noša safltn. .ti sanjo, oa no moop 
pričakovati duševnega in no gmotnega uapeha. 

Knjlšovna matica j e od zadnje konvencijo ladala dve knjigi 
in sicer: Blovensko-angleŠko slovnico in Pater Malaventura. Cona 
prvi je |8.09 (n drugi f l .BO.. 

Da Imamo kompeticijo na književnem trgu, ja reanlea, *vgft« 
dar bi pa kompeticija trgovcev s Šundromani ne amola niti naj« 
manj upUvati na naš trg, kor naše knjige so znonotvene In pod-
učne. Ce bi bilo lo mah) aaninuuija sa Književno mattoo, bi aa mod 
87,000 našega članstva prav lahko razpečalo 5000 knjig letno, Akq 

sse hočemo kdaj oavobodltl mezdne sušnostl, j o nam potrebna izo-
brazba, kor le Izobražen, Inteligenten deUvec se ana uspešno boriti, 
izobrazbo pa delavec dooeaa lo potom dobrih podučnlh knjig fc| 
časopisov. 

Matica Ima sedaj v zalogi še okrog 7148 knjig, v skupni vred-
nosti >5,107.82 kupna cena. Denarja na banki j o 9896.99, okupt j 
$(,894.81, skupni dolg S. N. P. J. pa snaša $4,419,0«. 

NI moj namen dajati konvenciji posebnih navodil ali aašr« 
tov gleda bodočnosti Matice, vendar bi bilo priporočljivo, da ka~ 
koršenkoll zaključek se bo še storilo za njeno bodočnoet, naj tati 
temelji na dtobri podlagi. 

Z bratskim potdravom, 
P. A. VIDKK. 

tajnik Knjlšovna matice SNPJ. 
i ' Poročilo vzeto na znanje bres ugovora. 

Poioča vrhovni sdravuik dr. Kern: 
Prod štirimi loti mi je fclavnl odbor jednoU ponovno poveril 

slušbo vrhovnsga adravnlka, katero delo opravljam pri vas še od 
I. 1915, toooj oollh 10 let. O mojem poslovanju, v zadnjih štirih 
lotili vam bom poročal le v splošnem; podrobno delo se vidi v 
glavnem uradu ua rasnih Uatlnah in zdravniških' spričevalih, o 
katerih sem moral odločati, — Delo vrmivnoga zdravnika more-
rtfo aoadeliti na več pododdelkov: 1) pregled prošenj za vstop v 
jednoto; 2) pregled prošenj sa zvišanja pgamrtnine ali bo lo l f to 
podporo; 8> pregled operacijskih nakaank; 4) pregled PVOŠenJ 
aa o d š ^ o d n m ln odpravnine, Ur končno š ) pregled bolniških 
nakaznic dvomljivih ali sumljivih bolnikov, Polog Uga sem plati 
šo članke in zdravniške nasveta, 

V f č j e število kandidatov sa pristop som moral odkloniti, naj-
več radi gotovih telosnlh napak, navodenlk v zdravniških spri-
čevalih. Druge smo odklonili radi slabega karakUrjš ali radi alabe 
ošabno zgodovine, zlasti pa šo so kot bivši šlanl praJaiJ mnogo 
potpore od Jednote. Nedvomno jo bilo nekaj prosilcev sprejetih, 
ki niso bili upravičeni, po so Jih zdravniki vodoma ali nevedom* 
priporočili kot "firet dass riak". V mnogih slučajih so bili krivi 
društven i uradniki In člani, ki so posneli slabo sUnje prosilca. Pri 
prošnjah aa zvišanja Jo bila merodajna članova zgodovina, ki Je 
razvidna iz bolaiaklh kart v gl. uradu. Moram reči, da so to karto] 
prihranilo jednoU veliko tfcočakov, ker bi oker baos točnih po 
datkov povišali bolniške po4puro la smrtaioo mnogim Jetllnim in 
kroničnim bolnim članom. 

Z nakazovanjem operacijskih podpor som imel šo v o d u * ve-
liko ppteškoč, priti do pravičnega zaključka v mnogih alučajlh, 
vsled česar je prišlo več pritošb oa porotni odbor, ki j o v večini 
#|učajev odobril mojo oklepe. 

koliko dola sem. imel s Jednotinimi posli, 
lahko mi pa verjamete, če bi tu no šlo za narodov blagor In pa 
kor me veeeii ** svoji moli sodelovati z drugimi narodnimi delav-
ci v javnosti, da bi se bU šeHdavneJ zehvaHI za to slušbo, ša bi 
aa kil oairal aa denarno povračilo. 

Brat glavni Ujnik vam jo podal statistike o različnih opo-
rAcijoH, odškodninah in smrtnih slašajih, no bom lotih ponav-
ljal. Vidimo, da je med boiezaimi jetika naša najhujša sovrašgtea 
In bo n je j treba poavetiti posebno pozornost Za jetlko je nauto 
v štirih letih 141 članov le šlaalo, torej 14% veeh smrtnih sluča-
jev, Dr^gj hud sovrstnik ,ne da omenjam proprečljivlh nesreč 
po jamah in v Javnem proomtu) Jo sikohoiioem. Prepričan oom, 
(In ja treba alkoholizmu pripisati veliko slučajev pljučnioa, vaied 
kolere Je umrlo 121 članov. Napovedati bi morali neizprosen boj 
vsaj žgaiuu ia v tem oairu ^osnsmsU Pinoe in drugo škandinav-
»ki tiaroila 

Zahvalim se na tam mesto gl, odbornikom ia članstvu sa 
složna sodelovanje ta sa bodrilo« besede, katerih sem bil delešon 
slasti v zvesi « prkmševanjem sdravniškik aaavetov v listu Pro-
svoto. 

1'or * ii<> vrhovnega zdravnika sprejeto aa znanje. 
Poroča sdrgševalal odbor. „ -

P O R O Č I L O ZDHUZKVALNKCA OI)IM>|{A. 
Cenjeni bral Jo la oootrel 

Od adrušitvone koovonalja, katera eo j e vršile l « u 1981 v 
Clevolandu. O., pe do U konveaaije. j o Ml združevalni odbor n* do-

med gl. odborniki ni bilo. Nato se <iotakpe zadeve glede naklada- lu za adruženje slovenakik naprednih jedaot In avez. Vso to dobo 

\'U je mnogovrstna. 
i t'»iU \j j m t e ^ k odpomoček v zskonu. 

* glodo odpomoči sli naslova odkril ia. 
ni bil informiran, dn je bil Terbovec drug ali tovariš 

Vedno ie bU pod vtisom, da je stranka, ki J 9 P W -
PJ« m American Ju gos lav Agmcy neka druga oset>s kot 
Ujnik R. N p J , 
v ' l n i k ^' Priznal, da jo Američan Jngoetov Agency obsUla 

•nja jednotlnega denarja, o čemer jo razpravljaj v dvrfi dopisih; 
Danes imamo f prevIHh točko, do se sme denar nalagati lr v mu-
nicipelne bonde, k« pa nosijo OMie »breotl. Ce bi pa kupovsli ta-
kozvane Public Utlllty bonde, kf eo ravno Uko varni kot <ml dro-
gS, bi oo obrestna mera preeej zvišala, kar M m naše sklade mno-
go pomenilo — Steor po jo Ml doslej Jednottn denar vedno varno 
naložen In so se gl. odborniki o nsl«gonjo posvetovali. Priporoča, 
da ss točka glade nalaganja denarja 
tavlja, da ao gl. odborniki vedoo deloval 

Ja Ml pr< i n « »n, da mu bo mogiuče do U konvencij« pridobiti našo 
napredne j«dnoU in zvezo sa združenje. V ta namen smo dno 19, 
januarje 1924 skdpno s člani združevalnega odbora JHKJ. In M P Z . 
na k o o f e n ruU preuredili združitveno ponudbo JBKJ., Uko. da ja 
odgovarjala zakonom za zdrušoaje braUkih podpornih orgoahmaU 
v drlavah. v katerih so prizadete organisacije lakoriMiriraaa. Mm-
šil smo se prepričani, do pogodbo odobri konvonrija JHKJ. In m 
konvencija M T Z . kateri sU se vršili r minulem letu 

Pri JHKJ., so nasprotniki združenja v razpravi pred konvea* 
d j o aapoM tao sflo. da p r o p M J o M konvoncijl sprejetje pro^p . 
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žene pogodbe. Glavno vprašanje j « bil princip združenja, in na 
združitvena pogodba. Skupina, katera je vodila propagando proti 
»druženju, je našla zavetnike v liatu "Glas Naroda", in U za-
veznik je ves čas razprave vodil odločen boj proti združenj« J8KJ. 
a SNPJ. Tudi nekaterim slovenskim duhovnom ni bila združitev 
po vol j i, zate nič ne pretiravamo, če rečemo, da se je mnogo dopi-
sov proti združenju napisalo v farovžih. Ce vpoštevamo vse to, nam 
je lahko razumljivo, zakaj je večina delegatov na konvenciji JSKJ. 
glasovala proti /druženju. " 

Pri SSPZ., je izgledalo boljše, in ao se vedno kazali znaki da 
bo konvencija odobrila pogodbo. Glavni odbor j e predloiil pred 
konvencijo pogodbo članstvu na splošno glasovanje. Pri eploin 
glasovanj u je večina članstva glasovala za predloženo pogodbo. Za 
to smo pričakovali, da bo na konvenciji SSPZ. glasovalo zadostno 
število delegatov in g t odbornikov za pogodbo. Ali nasprotnikom 
združenja pri SSPZ. ae je na njih konvenciji poerečilo pridobiti 
zadostno število gi. odbornikov in delegatov, kateri so glasovali 
proti združitveni pogodbi med SSPZ. in SNPJ. Pozabiti pa ne-
smemo da je bilo med delegati in gl. odborniki veliko članov SNPJ., 
ki so giaaovaJi proti združenju. Nasprotno so pa glasova!} dele-
gat je in gl. odborniki za združenje, kateri so člani samo SSPZ. 

Ko se je vodil boj za in proti združenju med članstvom pri 
JSKJ. in SSPZ., so nekatera društva Slovenake-Hrvatake Zvese 
pričela agitacijo, da se SHZ. združi s SNPJ. ali pa NHZ. Na aeji 
gl. odbora SHZ. je bil sprejet predlog, da se vpraša združevalni 
odbor SNPJ. in gl. odbor NHZ., da eeetavita pogodbe, katere se 
predloži članstvu SHZ., da samo s splošnim glasovanjem odloči s 
katero organizacijo ae hočejo združiti. Pri splošnem giaeevanju 
je dobila pogodba SNPJ. večino glasov. Med tem so pa nastale 
nove zapreke, in to radi poslovnice SNPJ. v državi Michigan. Ko 
smo prejeli poulovnko, smo takoj obveetili gl. odbor SHZ., aaj 
stori vse potrebne korake, da pravilno predloži konvenciji zdru-
žitveno pogodijo. 

Delegat je in gl. odborniki SHZ., katerih želja je bila, da se 
SHZ. združi m SNPJr. scr pismeno izražat* š*rtjtf> da se konvei-Jje 
udeleži predsednik združevalnega odbora SNPJ., da pojasni Čla-
nom konvencije SHZ. posamezne točke združitvene pogodba In da 
da vsa druga pojasnila, ki se tičejo združenja. Sklicali smo sejo, 
in prečitali na nji pisma ter prišli do zaključka, da j e v interesu 
SNPJ.. da se predsednik združevalnega odjiora udeleži konvencije 
SHZ. in pojasni p o g o d b o in stališče o združenju, ki ga zavzema 
članstvo SNPJ. Ker je bil radi dela predaednik Frank Alesh za-
držan, se je dne 16. avgusta 1925 konvencije udeležil odbornik Jo-
ško Oven, v Calumetu, Mich. Ko je prišla v razpravo združitve-
na pogodba med SHZ. in SNPJ. mu je konvencija dovolila, da je 
pojasnil naše stališče v pogledu združenja. Omenil je, da SNPJ. ni-
ma namena podjarmiti katerokoli podporno organizacijo, kakor 
ae nam očita. Pripravljeni pa smo na združenje z vsako sloven-
sko podporno organizacijo, katere članatvo želi pošteno združenje, 
na podlagi nepristranske jx>godbe, katero je pripravljeno aprejeti 
članstvo obeh organizacij. Raztolmačil je točko za točko združitve-
ne pogodbe ter dal zadovoljive odgovore na stavljena uprašanja. 
Po končani razpravi se mu je predsednik konvencije zahvalil, nakar 
je zapustil zborovalni prostor. Drugi dan je prejel poročilo, da 
je glaaovalo za združitev 17 članov konvencije in 18 pa proti. 

Br. Joiko Oven je poročal združevalnemu odboru SNPJ., da je 
zapazil na konvenciji 8HZ., da so, razven par, bili alovenaki dele-
gati In gl. odborniki zato, da se SHZ. združi a SNPJ., nasprotno 
ao pa bili proti hrvataki delegati in gl. odborniki in ao naglašali, 
da se SHZ. združi z Narodno Hrvatako Zajednico, če ne. naj ptf 
Še nadalje ostane samostojna organizacija. Med njimi je vodil 
za NHZ. veliko propagando zastopnik, katerega je poslala na to 
konvencijo NHZ. 

Cenjeni zborovale!, znano Vam je, da bo na tej konvenciji 
predložena združitvena pogodba med SNPJ. in SSPZ., zato zdru-
ževalni odbor apelira na cenjene delegate, delegatinje in gl. od-
bornike, da glaaujete za predloženo pogodbo. Da amo pripravili 
to pogodbo, ao nas vodili zaključki zadnje konvencije S8PZ., kateri 
nalagajo gl, odboru SSPZ. pripraviti in predložiti združitveno po-
godba med SSPZ. In SNPJ. prihoAiji konvenciji SSPZ. Na vidiku 
amo Imeli to, če bi konvencijamiPZ. odobrila predloženo združi-
tveno pogodbo med SSPZ. in SNPJ. Jn če bi želeli da ae združitev 
popolno zaključi na prihodnji redni konvenciji SNPJ., bi mi mo-
rali aklicatl Izredno konvencijo za sprejetje pogodbe. Ako pa 
SNPJ. odobr| eedaj združitveno pogodbo, se izogne izredne kon-
vencije in e tem prihrani stroške. Ce pa pravilno aprejme to 
združitveno pogodbo tudi konvencija SSPZ., bo pa prihodnja 
redna konvencija SNPJ. zaključek združenja med teme organiza-
cijama. 

Za sestavo predložene združitvene pogodbe ni bilo nobene 
konference, in smo jo mi izdelali po pogodbi, ki je bila predlože-
na minulo leto konvenciji SSPZ., le nekaj točk amo predrugačili, 
da se vjemajo načinu združenja, katerega hočemo aedaj izvesti. 
Pogodbo smo predložili gl. odboru SSPZ. in gl. odboru SNPJ., ter 
na njih željo apremenili nekaj nejaanih točk. Oba odbora sta s 
temi popravki zadovoljna in upamo, da bo tudi članatvo obeh or-
ganizacij zadovoljno. 

V< razpravi' o novih pravilih pri SNPJ. smo opatlU, da se je 
večina dopisnikov, kateri so se udeležili razprave, izreklo da se 
združitveni odbor odpravi. Naglašali so, da je nepotreben, za to, 
ker so druge organizacije odpravile slične odbore. Nekateri pa so 
omenjali, da gl. odl*>r lahko opravi vso delo združevalnega od-
bora. Vsa ta priporočila imajo začetek v razpravah 0 »druženju 
v minulem letu pri JSKJ. in SSPZ.* V teh razpravah se je vedno 
naglaAalo, da se združevalni odbor odpravi, ne zato, ker ni vršil 
dela. ravno tako ne, ker našim organizacijam nI potreba združe-
nja. ampak zato, ker združevalnega odbora ni potreba. Ce pa 
natančno pregledamo te nasvete od vseh strani, pronajdemo. da 
Je glavni cilj te agitacije, da se v bodoče popolnoma opusti idejo 
»druženja naših naprednih jednot in zvez. Ce ae nasprotnikom 
združenja posreči zadušiti to idejo, tedaj so prepričani, da 
SNPJ. vzeli njeno največjo agitacijsko silo. Naše članstvo mora 
priznati to, da je od čaaa. ko se jo pričelo delovati za »druženje, 
imela naša jednota največjo agitacijo v tem, ker so se yae pogodbe 
glaaile da se druge organizacije združijo pod Čartarjem SNPJ., In 
novo članstvo je pristopalo k nam. ker je bilo prepričano, da 
bodo vse organizacije združile z našo jednoto. Zato je lahko 
umljivo zakaj je SNPJ. pustila druge organizacije tako daleč za 
seboj. Tega se tudi zavedajo nasprotniki SNPJ,, kateri so bil 
vedno nasprotniki združenja z našo Jednoto.' Ce ae še dalje vod 
ideja sdruženjs. IRKIO nekoč res prlmorani ae združiti, ne rad 
tega. ker so prUII do ipoznaaja.. da je v združenju moč. ampak 
zato. ker bo njihovi organizaciji odvzeta žlvljenaka moč. Zato bo 
konvencija storila veliko napako če odpravi združevalni odbor, ker 
bo a tem korakom storila največjo ualugo Ustim, M ae vedno bil 
proti, da ae SNPJ. razširi med Jugoslovanskim delavstvom v Ame-
riki. — Za adrul« \alni odbor: 

Krank Ataah, predsednik. 
Jošfcn Oven, odbornik. John ONp. odbornik. 

Poročilo adrulcvslnege odbora vzeto na znanje. 
Petnajet minuten odmor. 
Po odmoru narnanja konv. tajnik, da je dobil obvaetHo. da je 

bil ubit br. Jos. Bodli*. član dr. Sloboda. ftt. 438. v Iron Mountain, 
Michigan. 

Konv. predsednik pokliče aboruJo<c. da v znak sožalja vstane-
jo . In val neveoči vstanejo. 

Br Cetnker poroča v imenu edfcora aa savetlšš* 

POROČILO ODBORA ZA ZAVETIŠČE. 
Kar ee tiče odbora za zavetišče, nima aedaj velikega poroči-

la. Ta odbor j e bil izbran še pred združitveno konvencijo in je 
na združitveni konvenciji povedal obširno poročilo, t glavnim na-
črtom in proračunom. Na podlagi tistega poročila j e potem bila 
izdelana rezolurija. ki j o je sprejela združitvena konvencija in 
kar je bilo potem dano še članstvo na splošno glasovanje obenem 
z resolucijo za Ustno tiakamo. 

Članstvo je a splošnim glasovanjem sicer sprejelo obe resolu-
ciji. toda gl. odboru ni bilo mogoče izpeljati obeh, in to iz različ-
nih vzrokov. Eden glavnih vzrokov je seveda ta. ker niamo imeli 
na razpplago za to potrebnega sklade, e nam'tudi ni bilo mogoče 
poskrbeti za denarna aredatva v tem čaau. Govorilo ae je bi pisalo 
o zavetišču že veliko, odobravalo ae je to idejo in navduševalo za 
njo, posebno prejšnja leta. Sprejeto je bilo za to že mnogo pred-
logov in rezolucij, toda za kake stalne dohodke za to svrho se pa 
ni nikdar poskrbelo. In vendar ao stalni dohodki prvi in najvaž-
nejši pogoj za tako napravo. 

Glavni odbor se j e odločil, da zgradi poslopje za gl. urad in 
druge jednotine potrebe, šel. je tudi na delo za Ustno tiskarno in 
končno izvedel to idejo teko daleč, da tiskarna tudi obratuje. In 
vse to nas je stalo ogromne vsote denarja, katerega pa tudi niamo 
Imeli dovolj na roki ter amo morali razpisati za to izredni aaee-
ment. Vsi pa vemo, kako nedobrodošel je vaak izredni asesment 
med članatvo, posebno še, če se to' ponavlja prepogosto, kakor 
je bilo pri nae v dobi od zadnje konvencije. In vpoitevajoč tudi 
slabe delavske razmere in pičle, nestalne dohodke našega članstva, 
nikakor niamo videli umestno, da prihajamo v takih razmerah 
pred članstvo še s kaldm predlogom za prispevke za zavetišče, 
ker vedeli amo, da bi bilo to vzeto gotovo s odporom na znanje in 
da bi slabo, učinkovalo na razpoloženje članstva ter bi ne bilo ko-
ristno za jednoto. 

Drugi važen vzrok, da nismo šli naprej z delom za zavetišče, 
je, ker ae j e med tem časom vsled novega zakona ustavilo nase-
ljevanje našega naroda iz etare domovine. Ce bi bilo naseljevanje 
številno in stalno, bi jednota tudi stalno raatla in hitro množila 
svoje članatvo še naprej, in potem bi nam bilo zavetišče ne samo 
bolj potrebno, temveč tudi lažje izpeljivo. Za vzdrževanje takega 
podjetja j e potrebno veliko denarja, kar pa zamore zmagovati lp 
velika akupina ljudi. Vzdrževanje zavetišča bi bilo za sedanje 
število člaaatva preveliko finančno breme, katerega bi najbrž ne 
moglo nositi in bi to povzročalo preveč nezadovoljatva,, nezado-
voljstvo j e pa zmeraj v škodo organizaciji. 

Kalgh podrobnih podatkov glede načrta in stroškov za zgrad-
bo in za vzdrževanje zavetišča sedaj ta odbor nima in se nam to 
tudi ni zdelo potrebno ponoyno prinašati pred konvencijo, dokler 
nimamo ustvarjene kake boljše finančne podlage ali podlage, ki 
nam bo omogočala izpeljavo Tdeje lastnega zavetišča. Načrt in pro-
račun. ki smo ga predložili združitveni konvenciji, vsebuje v 
glavnem vae, kar j e potrebno. Nekoliko več informacije sicer 
imamo sedaj, kar smo dobili od drugih sličnih zavodov, toda s tem 
bi veliko ne mogli izboljšati; če bi tudi predložili novi načrt. 

Kot amo že prej omenili, je bilo med našim članstvom prejš-
nja leta veliko zanimanje za lastno zavetišče, veliko so to idejo 
hvalili člani in visoko povzdigovali naši dopianiki. Toda zadnje 
čase smo pa opazovali, da -je* navdušenje za lastno zavetišče sko-
raj popolnoma zginilo pri članstvu. Izgleda, kot. da Članatvo ni 
vpoštevalo, ko je glasovalo za zavetišče, da bo imelo potem tudi 
obligacije napram zavetišču; to je, da bo moralo poseči v žep in 
ta zavod finančno podpirati, in da so člani to sprevideli šele 
zadnje čaae ter da jih je veliko nastopilo sedaj proti tej ideji samo 
zato, ker se boje izrednih naklad. To je bito lahko videti dovolj 
asno iz razprav k pravilom, ki sb bite priobčene v Prosveti. 

• • O d b o r u za zavetišče t i r i j hi bilo mogofe iti naprej z delom 
za skorajšnje uresničenji Ideje lastnega zavetišča, iz razlogov, 
ki smo jih cpnenili poprej, ffl ta Odbor tudi ne priporoča, da prič-
nemo z zgradbo lastnega zavetišča v bližnji bodočnosti, ker to se 
nam zdi vpričo razmer, v katerih ae nahajamo in iz finančnih 
vzrokov neizpeljivo. In tudf ne priporočamo, da bi ta konvencija 
to idejo opustila ali prejšnjoile sprejeto rezolu^ijo zavrgla, pač pa 
priporočamo, da sprejeta r&dlucija ostane v Veljavi in se idejo 
neguje še naprej, ker zelo ftiožno j e , da se bodo razmere tako 
spremenile, da bomo lastno "zavetišče ne samo potrebovali, tem-
več tudi lahko zgradili in vzdrževali. In če aedanja rezolucija 
glede lastnega zavetišča ne odgovarja prav namenu ali našim 
x)trebam, lahko ta konvenciji sprejme drugačno rezolucijo, ki bo 
x>lj primerna potrebam in zmožnoatim naše organizacije. 

Vlncent Cainkar, Blaa Novak, Matthew J. Turk. 
Poročilo aprejeto na znanje. 
Konv. predsednik pojasni na razna vprašanja, da se bo še 

razpravljalo o poročilih, ter pove tudi pod katero točko, namreč 
ko bo razprava o pravilih. ) ' 

Br. Sepich, št. 4, pravi, da se mu zdi, kot da bi se nekaj skri-
vajo. 

Konv. predsednik ga zagotavlja, da se prav nič ne prikriva,, 
in da bo prav vsak imel še priliko povedati svoje mnenje. Ker 
hoče br. Sepich že nadalje govoriti, četudi je konv. predsednik 
ugotovil, da ni br. Sepichfc govorjenje na dnevnem redu, mu konv. 
predaednik odvzame besedo. 

Sledi poročilo odbora za pravila Br. Aleš v imenu tega od-
bora izjavlja, da je ta odbor sestavljal pravila na podlagi razprav 
v glasilu. Seveda je uključil le take nasvete, ki jih je smatral za 
koristne. Poziva vse zborovalce, da ne tratijo po nepotrebnem 
dragocenega čaaa. Vsak naj vstane takrat, kadar je tista točka, o 
kateri hoče govoriti, na redu, Nobeden naj ne ponavlja predlogov, 
ki ao že stavljeni, in naj ne pripoveduje, da se strinja z njim. 
Ce se Btrinja a predlogom, ga naj podpira in zanj glasuje. 

Začne ao čitanje provizpričnih pravil. 
Br. Turk Čita načelno izjavo. Nekateri v imenu svojih dru-

štev stavljitrazne dodatke in spremembe. Richard Zavertnik sta-
vi predlSg, da ae stavi med besedi 'članom' in 'svobodo' še bese-
da 'osebno*. Predlog podpiran in sprejet od odbora za pravila. 

Br. Golob, št. 2, stavi protipredlog, da se drugi odstavek na-
čelne izjave črta. 

Br. Turk ae strinja z drugim odstavkom in omenja, da smo 
ob priliki »druženja dali obljubo v tem smislu, ki Jo moramo dr-
šptL 

j Br. Aleš ugotavlja, da je aicer tozadevna točka že v pravilih, 
a da Je zadnja konvencija vključila to tudi v svojo načelno izjavo, 
največ radi organizacije, ki ae je z nami združila. 

Predlog z dodatkom gre na glasovsnje ter je sprejet z ve-
čino. Proti sta glasovala samo 2 delegate. Zadnji stavek načelne 
izjave s« torej glasi: "Jednota jamči člsnom osebno svobodo ver-
skega. fllozoflčnega. etičnega in političnega prepričanja". 

Cita ae člen 1. točka 1. 
Br. Plaveč, št. 377. prelaga, da se spremeni beseda Sloven-

ska v Slovanska. 
d a M prestava glasi Slovene. na« 

mesto Slo ven ic. ter isvaja. da je Slovene uradni in edino pravilni 
Israa. dočim Slovenian in Slovenk niste dobra in ne točna Pred 
log podpiran. ^ ^ 

« B n ^ Zavertnik, kot član odbora za pravila, pravi, da se 
je jeall. odkar imamo to angleško ime. Slovene je obenem samo-
stalnik in pridevnik. O tem imenu je dopisoval z dr. Kernom ka-
terega predlog priporoča. ^ ^ 

v j J L i J ^ l i ^ ? * * * * * * ^ naj spremenilo ime 
y Amerikansko-Slovenska narodna podporna jednota, ker živimo 

^ J* Neni.1 
imajo tudi take imena. 

Br. Podboj miali, da je Slovenian boljši izraz kot Slov*.. 
Br. Draženovič. š t 388, sUvf protipredlog, da ostane 

je aedaj. [ ' - ' " E g Z 
Br. Prpič, š t 125, stavi poeredovalni predlog, da ae fa* 

venian. ^ 
Predlogi gredo na giaeovanje. Za predlog je oddanih * 

sov in je sprejet, ker j e dobil izmed vseh predlogov največ J 
Ker so nekateri mnenja, da n y bo veliko stalo i*jprt5JJ 

čarterja, pojasni g t predsednik, da ne bo nobenih posebnih S. 
kov, kajti originalno ime oetane, spremeni se le prevod g Z 
Je, da mi niamo kompetentni sklepati o angleškem prevodu*! 
notinega imena, temveč naj to uredijo oni, ki so v tej »tvari 
kovani . , / - » 

v j s a c k i ^ T s r •preime ̂  * 
Br. Lefer , št. 7, stavi protijrfadlog. da ae črta besed* J 

rendum', ki je zadnja beseda v 1. točki. ' 
Br. Medvešek je mišljenja, da naj beeeda •referendum' <n 

ne kjer je. 
" Br, Balph priporoča proti predlog, ̂ Ihr po njegovem m i J 
referendum preveč stane. ^ „ ^ 

Br. Richard Zavertnik ugotavlja, da bo treba tudj tui 
spremeniti, če se točka spremeni a tem, da se črta beseda n 
rendum*. v 

Konv. predaednik ugotovi, da protipredlog ni na mestu 
Predlog s veliko večino eprejet. 
Citana j e točka ž, člen I, in aoglaano sprejeta kot čita*. 
Cita ae točka 8, člen L Soglasno aprejeto kot čitano 
Cita se točka 1, člen II. 
Br. Grskovič, št. 11, predlaga, da ae izpuste besede ali po 

odboru.' * . 
Br. Alesh izjavlja, da je ta predlog neumesten, kajti <* 

ga sprejeli, potem sploh gl. odbora ne bi rabili. J 
Br. Hlebec, š t 210, je mnenja, da gl. odBor~ne~amelL 

avtonomične oblasti glede rezolucij. Ko imamo vendar referent 
Br. Richard Zavertnik prečita tozadevno določbo v čark 

ter izvaja, da pridemo a čarterjem v nasprotje, če pravila spr« 
nimo, kakor zahteva predlog. 

Br. Cvetkovič je mnenja, da ima konvencija popolno pravft 
spremeniti, če se j i zdi kaj neumestno v pravilih ali čarterju. 

Br. Jože Zavertnik ugotavlja, da niti on niti odbor ne mi 
nikomur nič diktirati, toda opozoriti pa mora na nasprotja, v 
tera lahko pridemo, če sprejmemo take predloge. Ce hočemo 
takega spremeniti, moramo epremeniti tudi čarter. 

Ker mnogi delegati prihajajo na dan a predlogi in priponi 
ki niso na dnevnem redu, poziva br. Somrak konv. predsednika 
da postopa dlktatorično, delegatom pa naavetuje, da se naj i 
prej dobrd seznanijo a pravili, predvsem z načelno izjavo. 

Protipredlog, da se črta beeeda 'ali po gl. odboru', in prsdk 
da se točka aprejme v celoti, greste na glasovanje. Predlog 
jet z veliko večino, torej točka ostane, kakor čitana. 

Br. Cvetkovič se pritožuje, ker ni prišel do besede, četudi 
je priglasil. Hotel je le priporočati, da ae doda besedam po 
odboru' še beseda 'kakor določajo pravila.' 

Cita se točka 2, člen i l . Sprejeto kakor čitano. 
Cita se točka 1, člen III. Sprejeto kakor čitano. 
Citana je točka 2, člen III, in sprejete kot čitana. 
Citana je točka 8, člen III, in aprejeta kot čitana. 
Cita ae točka 1, člen IV. • 
Br. Kern predlaga, da se vrši konvencija Vsaka tri leta, 

mesto vaaka štiri leta. Omenja, da ima večina organizacij n 
tri leto konvencijo, samo Slovenci imamo vsaka štiri. Cianidi 
se dala a tem prilika, da ae seznani z upravo. Povdarja, da 
Jconvencije niso važne samo za nas, temveč za ves sloveut 
jugoslovanski narod v Ameriki Seveda bi pa bilo treba čai 
janja konvencij skrajšati, kar bo mladini lahko, dočim je 11 
težje, ker nismo vajeni. 

Br. Turk priporoča, da ostane po starem ter omenja, di 
bi stalo vaakih par let $50,000 več. 

S. Jurečič, št. 102, stavi protipredlog, da se vrši konva 
vsake štiri leta. 

Razvije ae debata. Br. Berger ae Btrinja s predlogom, da 
vrši konvencija vsaka 3 leta, ker imamo vedno veliko stvin 
rešiti; prepričan je tudi, da bodo konvencije krajše. Br. Richn 
Zavertnik ae tudi zavzema za konvencijo vsaka 3 leta, kajti 
treh letih ae nabere mnogo važnih reči. Glede stroškov pa oa 
nja, de pride na vsakih 12 let ena konvencija več, in odpade ton 
tietih |50,000 stroškov, o katerih Je govoril br. Turk, na ' 
dvanajstih let. Ce se namreč vrši konvencija vsaks štiri 
Imamo v dobi 12 let tri konvencije, a če se vrši konvencija 
tri leta, bodo v dvanajstih letih štiri konvencije, torej samo 
več. / 

Br. Abram, št. 126, tudi priporoča konvencijo na vsaki 
leta. Poziva delegate, da se naj držijo dnevnega reda ter da 
ne bodo nestrpni. Omenja, da jih je navzočih iz Clevelandi 
klh 20, pa niso porabili niti pol ure dragocenega časa. - Br." 
vešek opozarja, da treba misliti na mladino. Na tej kont-
ni videti mladeničev. Treba je» da dobimo mladino, kajti jedn 
potrebuje mlajše moči. Priporoča, da se vrši konvencija vsaki 
leta, ter omenja, da bo priporočal, da ae omeji število d 
kadar pride dotična točka na dnevni red. 

Protipredlog in predlog gresta na glasovanje. Proti, 
večino glaaev aprejet, torej se vrši konvencija vsaka štiri leta 
kor doslej. 

Točka 1, člen IV, sprejeta v celoti z večino glasov. 
Konv. predsednik zaključi 6. sejo ob 5:45 popoldne 
Waukegan, III., 17. septembra 1925. 

Frank Zaitz, konv. predsednik. Ludvik Medvešek. konv. taji 
Jacob Zupančič, zapisnikar. 

VELIKI IZLET V JMOSUUIN 
NA NAJHITREJŠEM PARNIKU SVETA 

Odpluje la New Tn* 
V S R E D O 

28. SEPTEMBRA 
•e.re4 TON O B N U B , DOPOLDK* 

v Cherbourg, pod oeebnim vodstvom MR. S. M. VUKOVlft 
od newyorŠkega štaba Cunen! proge. 

M A B R E T A N I Š 

Za aadaljna pojasnila obrnit* as na krajevean sa-

CUNARD LINE 
i * « . « . 


